
 

 

 ن الرحیمبسم الله الرحم

 14/07/92تاریخ : 

 اعلمیت علی )علیه السلام( از زبان تابعین و علمای بزرگ اهل سنت

 آقای محسنی:

 بسم الله الرحمن الرحيم.

با سلام و صلوات بر محمد و آل محمد. سلام عرض می کنیم بینندگان عزیز هر کجای عالم هستید 

و دریای نور که ثمره ی آن اقیانوس نور امیدواریم در صحت و عافیت باشید. شب با سعادت و نورانی ازدواج د

 بود را به شما تبریک عرض می کنیم امشب مصادف است با شب ازدواج.

 مرجع البحرين التقيان.

حضرت زهرا علیها سلام و حضرت امیر المومنین علیه السلام این دو دریای نور به هم پیوند خورده اند و 

م و همه ی سادات عزیز که اانن در سراسر عالم پش  ثمره ی آن ها ضواط مقدس اهل بیت علیهم السلا

هستند. خدا را شاکر هستیم و ممنون هستیم به این عنایت الهی و این شب را تبریک عرض می کنیم به 

امشب بیننده ی برنامه ی ما پیشگاه مقدس امام زمان ثمره ی این التقاء این دو تا نور و شما بینندگان عزیز که 

 هستید.

سپاس گذار هستیم از انتشاب شما برنامه ی حبل المتین را که در هفته یک شب تقدیم شما ممنون و 

می شود که امشب هم در این شب با سعادت ما توفیق پیدا کردیم خدمت شما عزیزان باشیم برنامه ی حبل 

هم السلام تقدیم المتین قصد دارد برنامه ای را تقدیم شما عزیزان بکند که در آن معارف و علوم اهل بیت علی

شما عزیزان بشود. اتفاقاتی که در صدر اسلام به وجود آمده که بسیاری از این اتفاقات منشأ اعتقادی می تواند 

 پیدا بکند را برای شما مطرح می کنیم.



 

 

و و در بوته ی نقد و بررسی آن را می کاویم و پیگیری می کنیم که چگونه تاریخ تحریف شده است. 

ده است و قضاوت این مباحث را هم به  عهده ی شما عزیزان می گذاریم بسیار جالب است حقیقت پوشیده ش

که شما بیننده ی عزیز هم متوجه این قضیه شدید و شاید عزیزانی که تازه پای گیرنده و بیننده ی برنامه ی ما 

 شدند بدانند که مطالبی که گفته می شود همه از کتب برادران اهل سنت است.

بسیاری از مورخین اهل سنت بودند و همین که این نشانی از اهل بیت دارد که سندی از همین که 

حقانیت و حقیقت این بزرگواران است که ما خواه  می کنیم عزیزان ما مشصوصا برادران اهل سنت با چشم 

ر صورت ما و حقیقت بین و با عینک حقیقت بین این مباحث را نگاه کنند و قضاوت هم به عهده ی خودشان به ه

 شما فردای قیامت سوال خواهیم شد.

و اگر حقیقتی به ما رسید و آن را پوشیدیم و او را پوشاندیم و به آن توجه نکردیم بر حقیقت ما هم 

نسبت به این حقیقت کفران نموده ایم و کافر شده ایم که خدایی نکرده برای ما فردا مشکلاتی را به وجود 

این هم در دنیا برای ما روشن خواهد شد و ما خواه  می کنیم عزیزان ما توجه  خواهد آورد. البته ثمره ی

بکنند و ان شاء الله خداوند هم عنایت می کند به آن هایی که دنبال حقیقت هستند و روح حقیقت جو دارند ان 

اس عزیز حضرت شاء الله تا پایان برنامه ما را در این شب با سعادت همراهی می فرمایید ما در خدمت کار شن

 آیت الله دکتر حسینی قزوینی هستیم.

 هم سلام عرض می کنیم خدمتشان و هم تبریک.

 حضرت آیت الله دکتر حسینی قزوینی:

همه ی بینندگان عزیز و گرامی و دوست داشتنی که سلام علیکم و رحمت الله و برکاته. بنده هم خدمت 

رم و با صفای خانواده ی خوی  قرار داده اند خالصانه ترین در هر کجای این کره ی خاکی ما را مهمان کانون گ

سلامم را همراه با تبریک سال روز ازدواج مبارک و پیوند مقدس دو نور پاک از عالم نور صدیقه ی طاهره و 



 

 

حضرت امیر سلام الله علیه به همه ی بینندگان عزیز تقدیم می کنم و امیدوارم که ان شاء الله همه ی عزیزان در 

 ر کجا هستند موفق مؤید و پیروز باشند.ه

خدا را به آبروی این دو نور از عالم نور سوگند می دهم از همه ی عزیزان به ویژه بینندگان گرامی رفع 

 گرفتاری کرده حوائج همه را برآورده کند دعای همه را به اجابت برساند.

 بر عقل کل داماد شد   امشب علی آن عدل کل

 خواستگاری کرده است    ا دست خدا وجه خدا ر

 مریم کنار فاطمه    عیسی به دنبال علی

 قدوسیان در همهمه    کروبیان در همهمه 

 سوی ساحل می برد   کشتی اسمت ناخدا را

 شمع محفل می برد   امشب علی در خانه ی خود 

 با خود مکمل می برد    انسان کامل را ببین

 حل مسائل می برد    مشکل گشای عالمی 

 هم این از آن دل می برد   هم آن به این دل می دهد

این پیوند مقدس و مبارک را به همه ی شما و در رأس همه به پیشگاه مقدس آقا ولی عصر ارواحنا 

 فداه تبریک می گوییم ان شاء الله به احترام این دو نور پاک خدا به همه ی آن پسران و دخترانی که در انتظار

قدس زندگی هستند هر چه سریع تر مقدمات ازدواج همه را فراهم کند و برای آن هایی تشکیل کانون پاک و م

که ازدواج کرده اند کانون پاک مقدس همراه با صفا و صمیمیت به همه روزی کند. به شرط آن که ان شاء الله 

 همه به این فکر باشند شیعیان امیر المومنین سلام الله علیه را بی  تر کنند.

 رم فرمود:پیغمبر اک

 إنی اباه بکم العمم و لو بسقط.



 

 

 .من به وجود دوستداران علی و به امتم فردای قیامت مباهات می کنم

این که در بعضی از شعار ها از زمان شاه خلاصه توسط استعمار برای ما آوردند. فرزند کم تر زندگی  

ا رواج پیدا کند این فرهنگ کاملا غلط بوده بهتر و این باعث شد که تک فرزندی یا حد اکثر دو فرزندی در میان م

 البته آماری که ما داریم بعد از سشنان رهبر بزرگوار آمار زیاد شدن شیعیان امیر المومنین در حال رشد است.

 آقای محسنی:

 الحمد الله.

 حضرت آیت الله دکتر حسینی قزوینی:

ن امیر المومنین خلاصه مشغول کار مشصوصا آماری که جدیدا داده اند در شهر قم و استان قم دوستا

شیعیان امیر المومنین سلام الله علیه هستند. این توصیه ی ما هست و همه دستی درست کردن و زیاد کردن 

 ی عزیزان شیعه در سراسر جهان این فکر غلط را از ذهنشان بیرون کنند. 

خلاصه با این شرط من عقد البته من بعضی وقت ها که دوستان می آیند من عقد می خوانم می گویم 

تا دور دانه و شیعه ی امیر المومنین و سر باز امام زمان  14معصوم،  14می خوانم که تصمیم بگیرید به نام 

 سلام الله علیه ان شاء الله به جامعه تحویل دهید.

 آقای محسنی:

 خیلی ممنون، حاج آقا ما یک تبریک ویژه به شما داریم.

 نی قزوینی:حضرت آیت الله دکتر حسی

 خواه  می کنم.



 

 

 آقای محسنی:

 حضرت عالی ثمره ی این ازدواج هستید دیگر.

 حضرت آیت الله دکتر حسینی قزوینی:

 سلامت باشید.

 آقای محسنی:

 و همه ی سادات عزیز، حاج آقا امشب به نیابت همه ی بینندگان عزیز از شما باید عیدی بگیریم.

 حضرت آیت الله دکتر حسینی قزوینی:

 ا در خدمت شما هستیم.م

 آقای محسنی:

ان شاء الله. ممنون هستیم اگر خاطر شریف شما عزیزان باشد ما سلسله مباحثی را که تقدیم شما 

عزیزان می کردیم در این مباحث امامت بحث عدله ی عقلی امامت بود که جلسات متعددی است که در این 

و مسائل را دارید و  ونیم که حاان شما پیگیری این مباحثبرنامه ی حبل المتین خدمت شما عزیزان هستیم ممن

 بی صبرانه منتظر هستید که ادامه ی مباحث را داشته باشید.

قدری این مباحث طول کشید و عذر خواهی می کنیم به خاطر این که اهمیت و جایگاه بحث عقلی این 

ع بشود و موضوع جدیدی را مطرح بکنیم که جا انزمه ی بحث بود که ان شاء الله امیدواریم زود تر این بحث جم

کم کم در آستانه ی عید الله اکبر عید غدیر خم هستیم که ان شاء الله دیگر مباحث باید غدیری بشود. حاج آقا 

 را ان شاء الله پیگیری کنیم.هم قول دادند که ان شاء الله لطف کنند و عنایت کنند این برنامه 



 

 

یعنی هفته ی قبلی که خدمت شما بودیم و بینندگان عزیزمان بحث  حاج آقا در بحث شب گذشته ی ما

در باره ی باز سشنان ابن تیمیه بود نسبت به بحث عدله ی عقلی امامت که ما عرض کردیم در کتب کلامی اهل 

سنت سه تا از شاخصه ها را به عنوان اصول امامت مطرح کردند که حاکم اسلامی باید علم  شجاعت و 

مد روزگار خودش باشد تا بتواند سکان جامعه را به دست بگیرد و جامعه را به رشد و تعالی عدالت  سر آ

 برساند.

گفتیم که حتما حاکم اسلامی باید اعلم از دیگران باشد حدیث معروف و در بحث اول که بحث علم بود 

 ماندگار.

 أنا مدينة العلم و علی بابها.

یری شد که آقای ابن تیمیه آمد و این سشن را رد کرد و مطرح شد که از زوایای مشتلف بحث ها پیگ

گفت هر کس هم بگوید علی اعلم است از دیگر صحابه این از دروغ گو ترین افراد جامعه و از افراد است که باید 

به آن خلاصه دست رد بزنیم. جلسه ی گذشته حضرت عالی از ابن عباس و عبد الله بن مسعود حاج آقا در 

علی علیه السلام مطالبی را بیان فرمودید و از سایر صحابه اگر لطف بفرمایید مطالب را قدری حضرت اعلمیت 

 برای بینندگان عزیزمان مطرح بفرمایید که ارتباط بر قرار بشود.

 هم با بینندگان عزیز هم با مباحث گذشته ان شاء الله من سواانت بعدی را در خدمت شما هستم.

 قزوینی: حضرت آیت الله دکتر حسینی

 اعوذ بالله من الشيطان الرجيم.

بسم الله الرحمن الرحيم و به نستعين و هو خير ناصر و معين الحمد لله و الصلاة علی رسول الله و علی 

و لعن الدائم علی اعدائهم اعداء الله الی يوم لقاء الله.و فوذ  رسول الله آله آل الله ان سيما علی مواننا علی بقية الله.

 لی الله ان الله بصير بالعباد. حسبنا الله و نعم الوکيل نعم الموان و نعم النصير. يا ابا صالح المهدی ادرکنا. امری ا



 

 

ما با توجه به این که هم بحث طواننی شد گر چه جا دارد هر چه ما در این زمینه بی  تر بحث کنیم و 

ار بگیرد مشصوصا ما در رابطه با اعلمیت امیر بحث عدله ی عقلی امامت را که از زوایای مشتلف مورد بررسی قر

المومنین که هم مرجعیت علمی علی را تثبیت می کند و هم مرجعیت سیاسی را تثبیت می کند ما مفصل 

 حدیث.

 انا مدينة العلم و علی بابها. انا مدينة الحکمه و علی بابها.

گان عزیز روایات برای بیننداز ششصیت های مشتلف اهل سنت با سند های متعدد و شهادت بر صحت 

عرض کردیم. در برابر شبهاتی که بوده شبهات ذهبی را را آوردیم و رد کردیم شبهات ابن تیمیه را مطرح کردیم 

و گفتیم این شبهات هم همه شبهات بی اساس است و ما از زبان نبی مکرم صلی الله علیه و آله و سلم ما 

ه اعلم امت من علی بن ابی طالب اعلم صحابه اعلم کسانی که بعد روایات متعددی آوردیم که حضرت فرمود ک

با چیزی که ما آورده ایم کاملا تثبیت از من هست این ها همه امیر المومنین سلام الله علیه است این ها همه 

 کرد.

 فت:اما در رابطه با اعلمیت علی از صحابه از سعد بن وقاص ما آوردیم از خود خلیفه ی دوم آوردیم که گ

 يا علی أنت أعلمهم و أفضلهم.

 تو عالم ترین و فاضل ترین صحابه هستی.

یا گفت قاضی ترین ما علی بن ابی طالب است و آقایان هم گفتند که علم قضا در حقیقت یک علم 

بزرگی است و مهمی است که انزمه اش تسلط بر تمام معارف دینی و واجبات است. و عبارت خلیفه ی دوم را 

 که گفت:

 لوان علي لهلک عمر.

 یا.

 لوان علي لهلک ابو بکر.



 

 

طالب در این جا حضور یا خود عمر می گفت پناه می برم به خدا از مشکلی که پی  بیاید و علی بن ابی 

 100در  90نداشته باشد. بعد ما عبارتی از صحابه ما آوردیم که ابن عباس گفت قسم به خدا علی بن ابی طالب 

دیگر هم که در میان مردم هست علی آن جا هم سهیم است. بعد آورده ایم که ابن  100در  10علوم را دراد در 

عباس می گوید علی بن ابی طالب اعلیم و حکیم است. و گفت ما اگر چیزی را که علی بن ابی طالب فتوا داده 

 باشد ما به هیچ وجهی نسبت به این تجاوز نمی کنیم.

هم اشاره کردند که افرض اهل مدینه  ه جناب آقای محسنی بزرگواراز عبد الله بن مسعود آورده ایم ک

از صحابه ی کسی که آگاه به فرائض و قضا است علی بن ابی طالب است و این جا ما رسیدم که باز از یکی 

 است که ایشان می گوید: 75دیگر به نام جناب اسود بن یزید متوفی 

 أبي طالب. لم أر بالکوفة من أصحاب محمد أعلم من علي بن

اسود بن یزید در کوفه بوده می گوید من در کوفه در میان اصحاب پیغمبر که منتشر بودند عالم تر از 

 .علی من ندیدم

 به فتوای آقای ابن تیمیه ام المومنین عایشه می گوید: 

 أعلم الناس بالسنة.

نید ترجمه ی اسود بن ابن عباس می گوید عبد الله بن مسعود می گوید جناب اسود بن یزید شما ببی

 که ابن عبد البر می گوید ایشان نشعی است.یزید را 

 أدرک النبي مسلما.

 درک کرد ولی توفیق زیارت او را نداشت.

که آقایان می گویند کسانی که در زمان پیغمبر بودند و مسلمان شدند صحابه هستند. حتی ابن حجر 

. پیغمبر در قید حیات بود این ها هم جزء صحابه آورده است. تعدادی از افرادی می آورد که در رحم مادر بودند

 دارد.و اضافه خود ذهبی در باره ی اسود بن یزید 



 

 

 اانمام، القدوة.

رم کسی ایشان می گوید ایشان مشضرم بوده، مشض اسود بن یزید از ائمه ی اهل سنت و پیشواست و

ند. ابو طفیل است که باز از صحابه ی پیغمبر هست که زمان جاهلیت را درک کند و هم زمان اسلام را را درک ک

که ایشان می گوید علی بن ابی طالب یک روزی خطبه ای خواند و فرمود مردم این علم از بین رفتنی است از 

 میان شما برچیده خواهد شد.

 و إني أوشک أن تفقدوني.

 من احتمال می دهم در آینده من را از دست می دهید.

 فسلوني.

 خواهید از من بپرسید.هر چه می 

 فلن تسلوني عن آية من کتاب الله إان نبأتکم بها.

 از من سوال نشواهید کرد هرگز از هیچ آیه مگر تفسیر و تعویل آن را برای شما خواهم گفت.

 و فيم أنزلت.

 شأن نزول او را هم به شما خواهم گفت.

 و إنکم لن تجدوا أحدا من بعدي يحدثکم.

 را نشواهید یافت این علم را برای شما بیان کند.هرگز بعد از من کسی 

جناب آقای عاصمی مکی  397صفحه ی  42ایشان تاریخ دمشق جلد  571آقای ابن عساکر متوفی 

ابن عبد نقل می کند. ابو طفیل هم که آقایان می دانند  48صفحه ی  3در سمط النجوم جلد  1111شافعی متوفی 

 البر دارد که.

 ولد عام أحد.

 ل احد ایشان به دنیا آمد.در سا



 

 

 و أدرک من حياة النبي ثماني سنين.

 هشت سال از زمان عصر پیغمبر را درک کرد.

و در رکاب امیر المومنین سلام الله علیه بود بعد شهادت امیر المومنین رفت به مکه و آن جا مقیم شد.  

ده. در این جا این مباحث ما در حقیقت آن ه از دنیا رفت آقای ابو طفیل بوو می گویند آخرین صحابه ی پیغمبر ک

چه که من به ذهنم می رسید و امکان پذیر بود از صحابه البته عبارت ها زیاد است. ما دیده ایم اگر همه ی اقوال 

 صحابه را ما بشواهیم مطرح بکنیم.

ه آقا این شاید این کار به درازا بکشد و دو باره با اعتراض جناب آقای محسنی عزیز مواجه بشویم ک

 بحث طول کشید.

 آقای محسنی:

حاج آقا شما هم اول بحث هم فرمودید در مطلب بحث چند ماه پی  بود که این استطاعت دارد ش  

 ماه طول بکشد فکر کنم نصفی از این ش  ماه رفته است.

 حضرت آیت الله دکتر حسینی قزوینی:

 بله.

 آقای محسنی:

مفید باشد برای شما عزیزان و این طور که پیامک های شما به ما  بله ان شاء الله که این مباحث بتواند

می رسد و تماس هایی که شما می گیرید الحمد الله این ها قابل استفاده است و خدا را شاکر هستیم در این 

حث عصر ارتباطات می توانیم حقایقی را از حقایق اهل بیت علیهم السلام را تقدیم شما عزیزان بکنیم. حاج آقا ب

صحابه را حضرت عالی مطرح کردید و فرمودید صحابه حاان به آن تعریف عامی که آقای ذهبی گفته است. حتی 



 

 

آن هایی که در رحم مادرشان بودند زمان وجود پیامبر گرامی اسلام صلی الله علیه و سلم این ها را صحابه می 

 دانستند.

ی که صحابه را درک کرده اند نه خود پیغمبر را دارد که کساناما تابعین را حاان که یک تعریف دیگری 

بلکه صحابه را درک کردند را اصطلاحا به  تابعین می گویند که ما از حاج آقا خواه  می کنیم که حاان یک 

پله یک طبقه بیایند پایین و بحث تابعین را مطرح می کنیم که آیا مطالب مهمی نسبت به تابعین برای ما در 

 علیه السلام چیزی مطرح شده است یا نه؟اعلمیت حضرت امیر 

 حضرت آیت الله دکتر حسینی قزوینی:

بله ما همان طوری که در ابتدا دوستان که دیده اند تصویر مانیتور من را که ما گفتیم این جا چهار محور 

اما از بزرگ  را بحث می کنیم اعلمیت حضرت علی از زبان پیامبر از زبان صحابه از زبان تابعین از زبان اعلمای

زبان تابعین عزیزان یک مقداری دقت کنند خوب حاان نسبت به آن روایات آقایان بیایند اشکال سندی بگیرند گر 

چه نمی توانند چون آقای ابن تیمیه می گوید وقتی روایات متعدد شد هم دیگر را تقویت می کند و لو این که 

 ناقلین  فجار و فساق باشند.

، بله دیگر نسبت 26، آن جا می شود 16، 8، 8، گفت 26صفحه ی  18ن تیمیه جلد مجموعه ی فتاوای اب

به تابعین و بزرگان دیگر آقایان نمی توانند بگویند این خلاصه سندش چنین است و چنان است و امثال این، 

دمشق دوستان برای شما عرض کنم دقت بکنند که جناب ابن عساکر و هم چنین بن منظور در خلاصه ی تاریخ 

 نقل می کند از جناب شعبی عامر بن شراحیل شعبی می گوید:

 ليس منهم أحد أقوی قوان في الفرائض من علي بن أبي طالب.

 در فرائض یعنی در علوم اسلامی کسی قوی تر از علی بن ابی طالب نیست.

 جناب ذهبی هم نسبت به شعبی می گوید:

 شعبی اانمام علامة العصر.



 

 

 رحیل یا شراحیل علامه ی عصر است.آقای شعبی عامر بن ش

 جناب عاصم احول می گوید:نفر از صحابه را من درک کردم  500و شعبی گفته است 

 ما رأيت أحدا أعلم من الشعبي.

 من احدی را عالم تر از شعبی در میان تابعین ندیدیم.

 گوید من گفته ام آیا.جناب آقای عطا، عطا بن أبی رباح می گوید: سوال کردند آقای بن ابو سلیمان می 

 أکان في أصحاب محمد أحد أعلم من علی.

 آیا در میان اصحاب پیغمبر عالم تر از علی دارید؟

 قال: ان و الله ما أعلمه.

 به خدا سوگند عالم تر از علی من سراغ ندارم.

 که البته به فتوای آقای ابن تیمیه جناب آقای عطا هم از.

 افسق الناس. اکذب الناس.

، ابن عساکر هم نقل می کند 1104صفحه ی  3اشد آقایان مراجعه کنند. استیعاب ابن عبد البر جلد باید ب

هم همین تعبیر را از عطا نقل می کند. آقایان  1299جناب آقای محمد علی متوفی  ابن منظور هم نقل می کند.

 ببینند عطا که است؟ ذهبی می گوید:

 اانمام شيخ اانسلام, مفتي الحرم.

 اهل سنت است و شیخ اسلام است. یپیشوا

و کسی هم نگفته است که کسی به عطا بگوید شیخ اانسلام کافر است. همان طور که محمد بن محمد 

 بشاری از اعلمای اهل سنت بگوید کسی به ابن تیمیه بگوید شیخ اانسلام کافر است. آقای عطا می گوید:

 أدرکت مئتين من أصحاب رسول الله.

 اب پیغمبر را من درک کردم.نفر از اصح 200



 

 

 ابو حنیفه می گوید:

 ما رأيت فيمن لقيت أفضل من عطاء بن أبي رباح.

 من ابو حنیفه می گوید در میان کسانی که دیده ام فاضل تر از عطا ندیده ام.

همین آقای عطا قسم به خدا می خورد به خدا سوگند در میان اصحاب محمد عالم تر از علی بن ابی 

را ما به عهده ی بینندگان عزیز می گذاریم. نفر بعدی سعید بن مسیب است. دیدم. دیگر قضاوت طالب من ن

 می گوید سعید بن مسیب گفته است. 630ابن اثیر جذری متوفی  93متوفی 

 ما کان أحد من الناس يقول: سلوني, غير علی ابن ابی طالب.

 ید بپرسید غیر از علی بن ابی طالب.هیچ کدام از مردم جرعت نکرد بگوید از من هر چه می خواه

اگر دارید شما واقعا بفرمایید غیر از امیر المومنین کسی آمده  ادعا کرده باشد بر این که از من هر چه 

 می خواهید بپرسید. می گویند ابن جوزی یک روزی رفت باانی منبر.

 آقای محسنی:

 بله داستان قشنگی است.

 :حضرت آیت الله دکتر حسینی قزوینی

گفت حاان من هم می گویم چه اشکالی دارد. بعد یک پیر زنی بلند شد از پشت پرده سوال کرد آقای 

ابن جوزی بفرمایید جناب عایشه ام المومنین که آمد به جنگ با اجازه ی پیغمبر آمده بود یا بدون اجازه ی 

 پیغمبر؟ و این حرف او.

 و قرن في بيوتک.



 

 

، بر گشت گفت خانم تو با اجازه ی شوهرت آمده ای یا بدون اجازه اگر تطبیق می کند یا نه؟ ماند در آن

با اجازه شوهرت آمده ای خدا شوهرت را لعنت کند. اگر بدون اجازه آمده ای خدا تو را لعنت کند. از منبر آمد 

 پایین گفت:

 سلونی قبل انتفقدونی فقد.

 فقط بر قد و قواره ی امیر المومنین سازگار است.

هم هستند که این را ادعا کردند و مفتضح شدند. شما ببینید سعید بن مسیب که است؟ و افرادی 

 ذهبی می گوید:

 اانمام العلم.

 هم امام است و هم واقعا پرچم برای اسلام است و استوانه است و پایه است.

 عالم أهل المدينة.

 عالم اهل مدینه است.

 وسيد التابعين في زمانه.

 زمان خودش است. سرور و آقای تابعین در

 قتاده و زهری و دیگران می گویند:

 ما رأيت أعلم من سعيد بن المسيب.

 ما در عصر خودش عالم تر از سعید بن مسیب ما ندیدیم.

 یشان هم می گوید در میان تابعین.جناب آقای ابن مدینی که از رجالیین به نام اهل سنت است ا

 أوسع علما.

کردم هر عبارتی می آورم شرح حال خود این گوینده ی سشن تلاش  از آقای ابن مسیب من ندیدم. من

را هم بگویم که این جوجه وهابی ها نیایند حاان در شبکه هایشان در سایت ها و نمی دانم فیس بوک و غیره 



 

 

جیک جیک راه بندازند. بله فلانی آمد فلان عبارت را گفته است این طور است و آن طور است. شما بفرمایید 

 همه مطالب ما در اعلمیت امیر المومنین آورده ایم شما یکی از این ها را در حق دیگر صحابه بیاورید.این 

این در حقیقت یک بششی بود از آن چه که ما در رابطه با تابعین البته مطلب باز زیاد است من فقط یک 

ن ها گفته باشد برای ما کفایت می دو سه نمونه را به عنوان مشت نمونه ی خروار آورده ام که گر چه یکی از ای

 کند.

 آقای محسنی:

ممنون و سپاس گذاریم ابتدای برنامه هم که حضرت عالی آن برنامه ی پاور پوینت را نشان دادید از 

چهار زاویه ای که به بحث پرداخته بودید نشان از حقانیت حضرت امیر دارد که این مباحث را ما از هر زاویه نگاه 

 سندی از حقانیت برای ما روشن می شود که امید واریم عزیزان ما توجه بکنند و این حضرت می کنیم واقعا

امیر علیه سلام که امشب هم شب ازدواج این دو نور بزرگوار هستند و این دو دریای نور هستند که حضرت زهرا 

 عرض می کنم. سلام الله علیها و حضرت امیر علیه سلام را مجددا خدمت شما عزیزان بیننده تبریک

ان شاء الله که این مباحث مورد لطف شما و عنایت شما قرار گرفته باشد و توجه کرده باشید ما فرصت 

کوتاهی را می گیریم و بر می گردیم ان شاء الله در این تتمه ی باقی مانده هم از وقتمان سوال دیگری را مطرح 

 می کنیم و منتظر صدای گرم شما عزیزان خواهی نشست .

در اصل مصطفی ز علی اذن را گرفت دیدند خواستگار علی بود دست خدا چو دست به سوی خدا گرفت 

 ظاهرا یک روح بود عشق ولی در دو تا بدن.

مجددا شب با سعادت و نورانی این ازدواج پاک و نورانی حضرت زهرا سلام الله علیها با امیر المومنین 

بریک عرض می کنیم امیدواریم که خداوند عیدی ما را فرج فرزند علیه السلام را به شما عزیزان و خوبان ت

بزگوار این دو بزرگوار برای ما قرار بدهد و باقی مانده ی غیبت  را به ما ببششد و ان شاء الله سالی که می آید 

الله این سال ظهور امام زمان علیه السلام باشد ممنون و سپاس گذاریم که تا این لحظه همراه ما بودید ان شاء 



 

 

بش  پایانی و تتمه ی باقی مانده از بش  اول را هم کنار ما باشید و ان شاء الله امیدواریم که خداوند لطف 

 بکند و برنامه مورد استفاده ی شما عزیزان قرار بگیرد.

 حاج آقا بحث ما در قضیه ی حدیث معروف.

 انا مدينة العلم و علی بابها.

ری که آقای ابن تیمیه داشت نسبت به رد کردن اعلمیت حضرت امیر و شبهاتی که مطرح شد و آن انکا

که حاج آقا هم بحث صحابه و هم بحث تابعین را برای ما مطرح کردند که بسیار جالب بود. باز یک طبقه می 

خواهیم بیایم پایین تر و یک پله برویم عقب تر و مباحث را از دیگر اعلمای اهل سنت سوال بکنیم از حضرت 

د که آیا حاج آقا غیر از صحابه و تابعین آیا اعلمای اهل سنت نظرات جالب و مهمی نسبت به قضیه ی استا

 اعلمیت حضرت امیر علیه السلام دارند یا نه؟

 حضرت آیت الله دکتر حسینی قزوینی:

ل بله این هم باز من از قول بزرگان اهل سنت چند نمونه ای را من اشاره می کنم و ان شاء الله تفصی

البته من قضیه را ان شاء الله دوستان ما یک فایلی در این زمینه روی سایت خواهیم گذاشت آن جا ان شاء الله 

صفحه ای است آن جا ان شاء الله  70یا  60نمی دانم فایلی است به نام اعلمیت امیر المومنین یک فایل تقریبا 

 عزیزان تفصیل را ببینند.

 است و شارح صحیح مسلم است ایشان می گوید: 676جناب علامه ی نبوی که متوفی 

 و سوال کبار صحابة و رجوعهم إلی فتاويه و أقواله في المواطن الکثيرة و المسائل المعضلات، مشهور.

این که کبار صحابه از حضرت امیر بار ها سوال می کردند و کبار صحابه به فتاوا و گفتار علی بن ابی 

ای زندگیشان در معضلات اسلامی این خیلی مشهور است. یعنی ایشان دارد طالب رجوع می کردند در جای ج

ادعای شهرت و غریب به اجماع می کند. دوستان می توانند ببینند تهذیب اانسما و لغات نبوی جلد اول صفحه ی 

 .109صفحه ی  2، هم در شرح صحیح بشاری که دارند الکواکب الدراری جلد 786، جناب کرمانی متوفی 317



 

 

 و همچنین جناب ملا علی قاری که از اعلمای بزرگ هند است ایشان هم می گوید.

 و المعضلات التي سأله کبار الصحابة و رجعوا إلی فتواه فيها فضائل کثيرة شهيرة.

از علی سوال کردند و به فتاوای علی مراجعه کردند این یک فضیلت این که کبار صحابه در معضلات 

. و تحقق پیدا کرد با این عمل یعنی سوال کبار صحابه از علی بن ابی طالب ثابت شد های بزرگ و مشهوری است

 و تحقق پیدا کرد سشن پیغمبر اکرم که فرمود:

 انا مدينة العلم و علی بابها. و أقضاکم علي.

آن عبارت را که از نبوی به بوده آورده و در کنارش هم می گوید این در خیلی قشنگ و زیبا، یعنی آمده 

، جناب عضد دین ایجی 113حقیقت تحقق پیدا کرد سشن رسول گرامی در حق علی. شرح فقه اکبر صفحه ی 

 باره اش دارد.که ابن حجر در 

 و کان إماما في المعقول.

 از استوانه های کلامی اهل سنت است که ایشان می گوید:

 علي أعلم الصحابة.

گاه ابن تیمیه باید عضد دین ایجی هم جز دروغ گو نظر این آقا است. که از دیداین دیگر روایت نیست 

ترین افراد باشد. بعد ایشان می گوید علی اعلم صحابه است چون در نهایت زیرکی بود و علاقه شدیدی داشت 

انسان ها بود. و علاقه مند ترین افراد بود بر این که بر فراگیری از رسول اکرم و خود رسول اکرم هم عالم ترین 

 اد کند آموزش دهد.علی را ارش

 و کان في صغره في حجره.

دوران کودکی در دامن پیغمبر بزرگ شده است و در بزرگی هم افتشار دامادی او  علی بن ابی طالب در

 را داشته.

 يدخل عليه کل وقت.



 

 

 و هر وقت می خواست به پیغمبر وارد می شود.

ین مرحله ی کمال علمی را علی بن ابی و این نشان می دهد که علی بن ابی طالب از نظر علمی باان تر

 طالب رسیده است. این را یک فردی می گوید که ابن حجر می گوید:

 کان إماما في المعقول قائما بالأصول، مشارکا في الفقه و غيره من الفنون.

 تازانی که سیوطی در باره اش دارد.آقای تف

 الإمام العلامة.

که امثال این ها را تاریخ ندیده است. آقا بفرمایید ایشان هم جناب خیر دین زرکلی در ترجمه اش دارد 

 می گوید:

 أنه أعلم الصحابة.

 عالم ترین صحابه بوده.علی بن ابی طالب 

می گویند در خانه کس است یک حرف بس است. می گوید چرا عالم ترین بوده؟ برای این که علی بن 

ه ملازم پیغمبر بود و همیشه از پیغمبر بهره می برد و ابی طالب زیرک ترین و با هوش ترین صحابه بود همیش

 خودش گفت:

 رسول الله صلی الله عليه و ألف باب من العلم.  علمني

 پیغمبر هزار در از در های علم  را به روی من گشود و از هر دری هم هزار در گشوده شد.

 آقای محسنی:

 یک میلیون در شد.

 حضرت آیت الله دکتر حسینی قزوینی:

 ک میلیون در علمی به روی من پیغمبر گشوده است. بعد می گوید:ی



 

 

 و استند العلماء في کثير من العلوم إليه.

 بسیاری از اعلما مباحث علمی را مستند به علی می کنند.

معتزله و اشاعره در موصول مفسرین در علم تفسیر. آقا این عبارت تفتازانه دیگر کلینی نیست نمی 

این آقایان بیایند یک سری مطالبی را مطرح بکنند که نه نیست علامه ی مجلسی نیست  دانیم علامه ی حلی

ایشان یک  130چنین و چنان است این هم از بزرگان شما. جناب علامه مناوی عبد الرؤوف مناوی متوفی 

 دارد می گوید در روایت ما داریم. تعبیری

 ان تعلقوا الدر في أفواه الکلاب.

 را دهن سگ بندازید. مبدا در و جواهرات

 حکمت همانند در است بلکه باان تر از در است و هر کس قدر او را نداند.

 .فهو شر من الکلب و الشنزير

خیلی تعبیر قشنگی است. امیدواریم این فرزندان ابن تیمیه خوب گوش هایشان را باز کنند که کسی 

 یم آقای مناوی دارد می گوید.قدر حکمت را نداند او از سگ و خوک بد تر است. ما نمی گوی

 و لذلک قيل کل لکل عبد بمعيار عقله.

 با میزان فهم  بسنج. هر کسی را با میزان عقل  وزن کن و

حتی از او سالم و او از تو بهره ببرد و اگر نه اگر سشن در غیر موقع اش گفتی اگر برای نا اهلان سشن 

یم حرف می زنیم برای این جوجه وهابی ها در این کار گفتی بی ارزش هستی. همان طور که این همه ما دار

نشناسان شبکه های شیطانی گویا ما بار ها مثل سوره ی یاسین خواندن است اصلا و ابدا به هیچ وجه ایشان 

شبکه به شبکه بده کار نیست. این همه ما دلیل آورده ایم این همه تقاضا کردیم آقا بیایید با هم صحبت کنیم 

 ته اند نه آقا اصلا و ابدا در این فاز نیستند.مراجع ما گف



 

 

هم خودشان جاهل هستند هم دنبال این هستند که جاهل پروری کنند خیلی عجیب است. دارند امروز 

جاهل پروری می کنند. و ما بارها بنده عرض کرده ام چه عزیزان اهل سنت حتی جوان های وهابی که ما می 

م الله علیه یا از مذهب شیعه گریزان هستند و دارند شیعه حراسی می کنند. بعضا از امیر المومنین سلابینیم 

 بی اطلاعی از مذهب شیعه است.کم اطلاعی و  100در  99من عقیده ام بر این است که 

من واقعا این را شاید بر خلاف خیلی ها که مثلا می گویند شاید این ها معاند باشند و غیره، نه من 

حتی همین وهابی ها آگاه از مذهب شیعه از عقائد شیعه نیستند.  100در  95یا  90شاید  عقیده ام این است که

شما می بینید در کتاب های معتبر ششصیت های بر جسته ی این ها، حاان من ان شاء الله این مطالب را مفصل 

 را؟منحرف می دانیم گمراه می دانیم. چعرض خواهم کرد یک شب، می گوید آقا ما شیعه ها را 

را به علی بن ابی طالب چون این ها معتقد هستند بر این که جبرئیل خیانت کرده است. بنا بود وحی 

با آن عظمت وقتی می آید همچین حرفی هایی می زند ببرد به پیغمبر آورده است. شما ببینید مثل فشر رازی 

یه می آید این چنین حرف می زند دیگر دیگر از این آقایان فرزند کالکراب چه انتظاری ما داریم؟ وقتی ابن تیم

 از این آقایان ترشیده ها و امثال او چه انتظاری هست؟ چکار کنیم ما؟

نادان ها و جهله شدیم حاضر هم نیستند از این جهلشان دست بردارند حاضر ما گرفتار یک سری 

نار بزند. آمده است عقل نیستند و برای یک لحظه هم شده این پرده های جهل را از کنار چشمان  و عقل  ک

خودش را در یک پارچه ی محکم پیچیده و در داخل یک صندوقچه ی آهنین قرار داده است و یک قفل 

 محکمی زده است کلیدش را هم انداخته ته دریا که خودش هم بشواهد برود دیگر نمی تواند پیدا بکند.

ه  این است که این ها بیایند ولی باید با یک دلری چیزی این قفل شکسته بشود. و این هم را

فهم دارند صحبت کنند. بنشینند در یک محافل عمومی با بزرگانشان بنشینند واقعا اگر عقل دارند شعور دارند 

با رده های باان بیایند بحث کنند با هم مذاکره کنند و غیره، بله علامه ی بیایند با بزرگان شیعه با رده های پایین 

 گفته است. شما هم بزرگانتان گفتند.مجلسی فلان جا همچین 



 

 

اگر بنا باشد ما نب  قبر بکنیم یقین بدانید در قبر های شما بی  از قبور شیعه مرده خوابیده است. 

ولی این والله به صلاح نیست این تحریک مردم تحریک اهل سنت علیه شیعه ایجاد اختلاف میان شیعه و سنی 

جرم است و الله خیانت است. فردای قیامت نمی توانید جواب بدهید.  این ها به هیچ وجه صلاح نیست. و الله

هر قطره خونی که از دماغ یک انسان چه شیعه چه سنی چه وهابی چه حتی همین تروریست ها ریشته می 

شود شما آخوند های مزدور و مفتیان مفتکی که این طور فتوا های ضد اسلامی صادر می کنید مسئول هستید 

 .شما

ی فتوا صادر می کنند فردا از فتوا یشان بر می گردند. نمی دانم پس فردا دو باره روی یک روز

فتواهایشان هستند و امثال این، آقا فلان آقا همچین فتوایی داده است. شما اگر یک مرجعی فرض حاان از 

وده؟ آیا شما اگر یکی گذشته نه مثلا امام راحل یک فتوایی پنجاه سال قبل داده است. آقای فتوای اخیر او چه ب

فتوای یک مرجع از مفتیانتان ده تا فتوا می دهد ملاک و حجت کدام فتوا است؟ شما خودتان نمی گویید آخرین 

 تقلید حجت است و قابل استناد است؟

مگر همین امام شافعی شما اقوال سابق قدیم و جدیدش خودش برای عزیزان شافعی مطرح نیست؟ 

ر عراق داده این ها را کنار نگذاشتند فتاوای اخیرشان در مصر به عنوان اقوال جدید این آن نظریات فتاوایی که د

ها را ملاک قرار نمی دهند؟ اگر خود ابو حنیفه ده تا فتوا داده باشد شما دنبال آخرین فتوا نمی گردید؟ اگر واقعا 

ییم آقا فلان مجتهد نظر داده است. مراجع در تمام بزرگان اصلا باان تر از این می گواین ملاک هست در تمام 

 مجتهد است.

شما خودتان می گوید مجتهد اگر فتوا بدهد در فتوا خطا کند یک پاداش هم دارد. یک ثواب هم دارد. 

نسبت به هم می چرا این همه هیاهو این همه قیلوقال این همه آت  بیار معرکه شده اید. مردم را دارید 

ات فرزندان ابن تیمیه و فرزندان بنی امیه غیر از این هم انتظار نداریم ولی ما از شورانید. البته ما از این حضر

بعضی از بزرگواران در داخل کشور جمهوری اسلامی از بعضی از اعلما انتظار داریم فریب این ها را نشورند و 



 

 

ا و نظریات شرک و غیره این ها همه فتاوبعضی از مطالبی که این ها مطرح می کنند تحت عنوان بدعت 

 ابلیسی است.شیطانی است. 

نمی دانم آقا عزاداری نکنید این شرک است. این ها همین حرف شما شرک است حرف شما خلاف 

است اگر راست می گویید آن ها نمی آیند. شما بیایید بنشینیم با هم بحث کنیم. نمی دانم اگر کسی پدر 

قرن این چنین  14معتقد هستید این عزیزان اهل سنتی که یعنی شما  .مادرش از دنیا برود نباید سیاه بپوشد

 بودند مشرک بودند؟

آن دسته از اهل سنتی که فریب این مفتیان را می خورند آیا پدر مادر شما در حالت شرک از دنیا رفته 

صریح  اند؟ آقا جان بزنید در دهن این ها نگذارید این فتاوای ضد قرآنی را صادر کنند. نگذارید بر خلاف نسخ

بزرگ و بزرگوار اهل سنت جدا کنند. بزرگان و اعلما و بزرگواران اهل سنت این ها حرکت کنند و شما را از جامعه 

مطالبی می گویند زنگ بزنید با بزرگان با ششصیت های طراز اول اانن هم شبکه ی وانیت به روی همه ی 

 عزیزان گشوده است.

گویند و واقعا عالم هستند این نمی دانم توسل شرک است  دروغ نمیاگر این آقایان راست می گویند 

عزاداری شرک است سیاه پوشیدن شرک است اگر مردانگی دارند عرضه دارند جرعت دارند بیایند این جا 

چنینی دارند می  بنشینند با هم صحبت کنیم. چرا می روند مشفیانه در روستا ها پشت کوه ها تبلیغات این

ت که این ها ارتباط تنگا تنگی با این وهابیت تکفیری دارند؟ امروز آقا توسل شرک است کنند؟ آیا نه این اس

 فردا عزاداری شرک است پس فردا نمی دانم ختم گرفتن شرک است.

پس فردا هم آقا اصلا شیعه ها همه اهل سنتی که معتقد به توسل هستند همه مشرک هستند باید 

تیجه اش این می شود دیگر غیر از این چیز دیگری نشواهد بود. اان ای شما اصلحه بردارید آن ها را بکشید. ن

حال، من عذر می خواهم از بینندگان عزیز بعضی از مباحثی است که ناگزیر هستیم که به صورت لفافه به این 



 

 

می مباحثی را ها ما اشاره کنیم. و من تأسف می خورم از بعضی از این عالم نما ها که در کتاب هایشان این 

 آورند و می گویند اهل سنت نظرش این است.

بر پدر دروغ گو لعنت. این که ما این همه از بزرگان ابن حجر ادعای اجماع می شما که راست می گوید 

کد ابن حجر مکی که توسل به پیغمبر چه در زمان حیات چه بعد از رحلتشان ادعای اجماع می کند بر این که 

وقت شما آقا این چیزی که ما می گویم شرک است این اقوال اهل سنت است مشروع است و خلاف نیست. آن 

اعلمای اهل سنت است این فقط برای ما خیلبی درد آور است. شما یک فتوا صادر می کنید یک نظر می دهید 

 یک کتاب می نویسید. شما بیایید بگویید نظر من است.

نیست حاان ما ان شاء الله به حول و قوه ی  خودت را به اهل سنت نچسبان نظر اهل سنت اینبی خود 

الهی یک ویژه برنامه خواهیم گذاشت در رابطه با توسل اقوال بزرگان اهل سنت را قدیما و جدیدا می آوریم و به 

همه ی عزیزان اهل سنت هم آموزش می دهیم که بیایند از شما سوال کنند. ببینیم جواب این ها را چه می 

. سمعا و طاعاتا به قولی می گویند کور از خدا چه می خواهد دو جواب قانع کننده دادیددهید شم. اگر واقعا 

 چشم بینا، بلکه می گویند چهار تا چشم، دو تا هم یدکی داشته باشد برای روز مبادا.

اان ای حال، اگر واقعا راست می گویید شما ان شاء الله ما سواانتی در رابطه با توسل فقط از کتب اهل 

اقوال بزرگان اهل سنت را ما می آوریم و ان شاء الله از عزیزان اهل سنت از این بزرگواران که واقعا من در  سنت

ایران اهل سنت نجیب و بزرگواری هستند. ولی یک سری یک جلسه ای بود این صحبت شد. واقعا اهل سنت 

ها را البته خیلی کم است عزیزان اهل شیاطینی دارند فریب وهابیت و صلفی ها را می خورند دارند ازهان بعضی 

 سنت ما هم آگاه هستند فریب این وهابی زده ها را قطعا نمی خورند.

حاان دیگر این بحث هایی که ما داشتیم دیگر من گمانم معامله ی بحث را دیگر به همین اندازه اکتفا 

 کنیم.



 

 

 آقای محسنی:

ث حضرت استاد بحث ما در مورد اعلمیت بود و بله اگر ما بشواهیم یک جمع بندی بکنیم نسبت به مباح

 حدیث.

 انا مدينة العلم و علی بابها.

رد کرده بود و حضرت استاد آمدند بحث صحابه اقوالی که صحابه مطرح کرده بود که آقای ابن تیمیه 

عا های بودند و تابعین و اعلمایی که نسبت به اعلمیت حضرت امیر صحبت کرده بودند. در حقیقت دست رد بر اد

سوال را این طور مطرح بکنیم که واقعا اگر ما ابن تیمیه زدند و گفتند که این آقا دروغ است. ما اگر بشواهیم 

باشیم بر همین مباحث اصلا آیات و روایاتی از پیغمبر نداشته باشیم نسبت به بعد از خودشان وصی باید باشد 

 در جامعه و که باید باشد.

اختیار داشته باشیم که همه دارند می گویند چه صحابه چه تابعین چه اعلما که اگر ما این اسناد را در 

اعلم امت پیامبر گرامی اسلام صلی الله علیه و سلم حضرت امیر علیه السلام است. آیا ایشان نباید آن خلافت را 

قضاوت این مباحث را به به عهده می گرفتند یا نه که این ها مباحثی است که باید عزیزان ما به آن بپردازند که 

عهده ی شما می گذاریم که این حدیث را حضرت استاد هم بار ها فرموده اند که خود پیامبر فرمودند صلی الله 

 من اعلم باشد و انسان سراغ کسی که عالم باشد یا پایین تر از آن اعلم باشد برود.علیه و سلم اگر در بین امت 

 لقد خان الله و رسول.

ر استاد هم آدرس این را هم می فرمودند خوب بود که ما به عنوان تتمه ی بحث که به هر می گوییم اگ

صورت اگر در جامعه یک نفر باشد که از همه عالم تر باشد و علم  بی  تر باشد ما سراغ نفر دوم برویم به 

یم که این حدیث به خدا خیانت کردیم به مومنین هم خیانت کردپیغمبر خیانت کردیم به امت خیانت کردیم 

 معروفی است که حضرت استاد بار ها این را فرمودند.



 

 

 حضرت آیت الله دکتر حسینی قزوینی:

فرمودند که اگر کسی مسئولیت را بپذیرد و بداند در جامعه از آن عالم تر هست هم به خدا خیانت هم 

می توانند در کتاب تمهید اانوئل  هم به مسلمان ها خیانت کرده است این را عزیزانر خیانت کرده است به پیغمب

و مبسوط جناب آقای سرخسی که از فقهای به نام عزیزان احناف است  474صفحه ی  1جناب باقلانی جلد 

این عبارت را آورده  109باید باشد. ایشان در مبسوط شان در این چاپ اخیر جلد شانزده صفحه ی  483متوفی 

 آورده است. 256صفحه ی  53یا  52ر تاریخ دمشق جلد د 571عساکر متوفی است و جناب آقای ابن 

 دیگر هم این را آوردند.و بزرگان 

 آقای محسنی:

ممنون و سپاس گذاریم استاد خیلی زیبا بود امیدواریم که شما عزیزان استفاده کرده باشید فرصتمان 

ی کنیم. اولین بیننده تمام شد و حتی یک هفت هشت دقیقه ای هم از وقت شما عزیزان گرفتیم عذر خواهی م

ای که روی خط است و ان شاء الله صدای گرم شان را خواهیم شنید سر کار خانم مدرس زاده هستند از تهران 

 سلام و عرض و عرض تبریک دارم خدمت شما.

 بیننده:

 سلام علیکم.

 آقای محسنی:

 و علیکم السلام.



 

 

 بیننده:

رض می کنم و سال روز ازدواج حضرت علی خدمت حضرت آیت الله قزوینی و آقای محسنی سلام ع

علیه السلام و حضرت فاطمه زهرا سلام الله علیها را تبریک می گویم همچنین اول ماه ذی الحجه را، من یک 

 3صحبتی داشتم در ارتباط با آن تلفنی که فکر کنم شب جمعه بود یک آقایی تلفن کردند که راجع به این آیه ی 

 ین سوره ازگفتند که ا سوره ی مائده

 منتم لکم دينکم.

به خاطر این آمده است که یعنی اول حرام بودن این گوشت خوک و گوشت مردار و این ها را گفته 

است و چون این ها را گفته است این دیگر دین تکمیل شده است. من می خواستم بگویم که این حرام بودن 

سوره  115سوره ی مبارکه انعام و  145ه ی بقره و سوره ی مبارک 173این گوشت مردار و گوشت خوک در آیات 

مبارکه نحل هم آمده بوده پس دلیلی نداشته که این جا بیاید این ها را دو باره تکرار کند به خاطر این که بگوید 

 دین تکمیل شده است.

 عرض دیگری ندارم التماس دعا دارم خیلی ممنون مچکرم خدا حافظ.

 آقای محسنی:

 نگه دار شما. سپاس گذاریم خدا

 حضرت آیت الله دکتر حسینی قزوینی:

مچکریم خواهر عزیزم ببینید خواهر بزرگوار این افرادی که می آیند با این که ما در رابطه با غدیر از 

ایشان سوال کردیم ایشان رفتند در یک چیز دیگر، گفتیم آقا اگر واقعا تکمیل دین با تحریم گوشت خوک و 

این دین پی  ک  شما ما همچین دینی را قبول نداریم. یک دینی که با حرام شدن خون  مردار و این ها باشد



 

 

و گوشت مردار و گوشت خوک می شود تکمیل. اصلا این آیات را هم نداشته باشیم. آیا واقعا اصلا این معقول 

 است؟

کردم اگر  توهین به خدا است توهین به پیغمبر است توهین به قرآن است به قول آقای حسینی سوال

آیه ای که بعدا آمده است این ها پس چه بوده؟ هیچ جوابی  197واقعا دین با آمدن این آیه کامل شد این 

 نداشت بگوید این آقا.

 آقای محسنی:

مضافا این ها که سال نهم هم حاج آقا مطرح شده بودند نازل شده بودند این آیات این ها هم در سوره 

 ه اند.های قبل در سال نهم مطرح شد

 حضرت آیت الله دکتر حسینی قزوینی:

 در سال دوم سوم هجری این قضیه ی آن آیه ی شریفه ای که آقایان برای کشتار بدر چیز گرفته بودند.

 إن من خمر و الميسر و ااننصار و اانعزام و رجس من عمل شيطان فکتنه لعلکم.

یا ندارد. و اضافه بعد از همین آیه ای که این ها مربوط به اوائل هجرت است اصلا ارتباطی به این قضا

نازل شده است این آقایان می گویند خیلی از احکام مثل بحث کلاله و غیره خود خلیفه ی دوم می گوید بعد از 

 این نازل شده است. ما متشکریم از این خواهر عزیزمان که واقعا بینندگان این قدر فهیم و با دقتی داریم.

 آقای محسنی:

 ستیم. جناب آقا رهنما از شهریار اگر صدای بنده را دارید سلام و عرض ادب دارم خدمت شما.ممنون ه

 بیننده:

 سلام و علیکم و رحمت الله و برکاته به سرور عزیزم حاج آقای قزوینی.



 

 

 حضرت آیت الله دکتر حسینی قزوینی:

 سلام علیکم.

 بیننده:

 سلام عرض می کنم و خدمت حاج آقای محسنی عزیز.

 آقای محسنی:

 سلامت باشید قربان شما.

 بیننده:

ایام ازدواج حضرت علی بن ابی طالب و حضرت فاطمه ی زهرا حضورتان یک مطلبی را ضمن تبریک 

می خواستم عرض بکنم. در پنج شنبه شب که خدمت حاج آقا بودیم برنامه ی پنج شنبه شب یک آقا مصطفی 

وی مسئله ی ازدوج ام کلثوم، البته حاج آقا جواب های بسیار خوبی از سنندج زنگ زدند و زیاد اصرار داشتند ر

دادند ایشان اصرار کردند باز حاج آقا جواب دادند. خیلی حوصله کردند. ولی یک مطلبی به نظر بنده رسیده 

 است که عرض بکنم.

سنت چرا این برادران عزیز اهل سنت که اگر اانن هم گوش می کنند یا دیگر بردران عزیزان از اهل 

انقدر روی این مسئله اصرار می کردند. این مسئله یا معادله یا مسئله سه بعد دارد یک از آن حضرت علی بن 

ابی طالب است. یکی از آن دختر خرد سال است. بعد اصلی آن خود آقای عمر است. چرا ایشان که این همه 

 شده است.اصرار می کردند در حق اون دختر ظلم 

نمی کردند. یک اشاره ای هم بکنند که بحث اصلی را ایشان راه انداخته است. با آن  به آن طرف  فکر

طبق آدرس اصول کافی که حاان آدرس  را هم تهدیدی که علی بن ابی طالب را کردند که اگر این کار را نکنید 



 

 

تهدید کردند اگر این حاج آقا فراموش کردند می خواستم اانن بگویم که بفرمایند. آن داستان را عرض کردند که 

کار را نکنید تهمت به دزدی می کنم شاهد می آورم و دستت را قطع می کنم. این طور که حاج آقا فرمودند. 

 درست است؟

 آقای محسنی:

 بله.

 بیننده:

می خواستم عرض کنم برادران عزیز اهل سنت چرا به آن قسمت اصلی مسئله ای که جناب عمر این 

اصلا اشاره نمی کنید. می فرمایید می گویید که چرا آن دختر مظلوم واقع شده است.  تهدید را کرده است شما

بله ما هم می گوییم دختر مظلوم واقع شده است اگر درست است. حضرت علی بن ابی طالب هم مجبور شدند. 

ه اصرار کردند اما بحث اصلی بر می گردد به آقای خلیفه ی دوم این را یک مقدار توجه بکنید. حاج آقا این هم

 گفتند اصلا ایشان باز هم می گفت ظلم شده است.

 این یک مسئله، مسئله ی دیگر.

 آقای محسنی:

مضافا بر این که جناب آقای رهنما این چیزی را اثبات نمی کند اگر به قول شما بحث اکراه و زور در 

ا داده اند. و این چیزی را نشان هر صورت دیگر حضرت مغلوب شدند نسبت به این زور و دختر رمیان بوده به 

 نمی دهد. نه ارتباطی را نشان می دهد و نه حقانیتی را نشان می دهد.



 

 

 بیننده:

نه بنده عرضم این نبود حاج آقای محسنی بنده عرضم این بود که حضرت علی بن ابی طالب، حاج آقای 

 محسنی، بنده عرضم این بود که حضرت علی مجبور شدند.

 آقای محسنی:

 همین طور است من هم دارم تأیید می کنم شما را. بله

 بیننده:

 منظورم آقای عمر بودند.

 آقای محسنی:

 دارم تأیید می کنم شما را.بله من هم 

 بیننده:

من همین را می خواستم بگویم که زیاد اصل مسئله این بوده نه حضرت علی آن ها به اصطلاح از این 

نمی گویند. این را می خواستم عرض کنم. واقعا حاج آقا درست فرمودند و مسئله اصلا اقرار نمی کنند چیزی را 

نگاه نمی کند. رکن اصلی این مسئله آقای عمر بوده هیچ اشاره به این هر سوال کننده ای می آید اصلا به این 

می خواستم خواه  کنم از حاج آقا زحمت کشیدند آدرس همین اصول کافی بفرمایند که این را فراموش 

 کنند.ن

و یک مسئله ای را هم حاج آقا همان شب سوال یکی از بینندگان فرمودند در مورد این که حضرت علی 

بن ابی طالب چرا خلافت را اصرار نکردند. این که حضرت آقای قزوینی فرمودند که آن آیه را فرمودند که 

 حضرت علی علیه السلام فرمود:



 

 

 يابن ام إن القوم استضعفونی.

 فرمودند ولی من نتوانستم. لطف کنید این دو تا را بفرمایند خیلی ممنون می شوم. آدرس آورده

 آقای محسنی:

 این که آیه ی قرآن است.

 بیننده:

 نه در یک مسئله ای که حضرت علی بن ابی طالب اشاره به این آیه کردند.

 آقای محسنی:

 بله.

 بیننده:

 د. ببششید خیلی ممنون می شوم. تشکر.ایشان گفت من مجبور شدم. عین حضرت هارون که گفتن

 آقای محسنی:

ممنون هستیم جناب آقای رهنما درود بر شما خدا نگه دارتان. حاج آقا تا شما آماده می فرمایید ما 

 آقای عبد اللهی را بگیریم. اگر می خواهید جواب بدهید آماده هستید؟

 حضرت آیت الله دکتر حسینی قزوینی:

و السیاسیه ابن قتیبه ی دینبوی عرض کردم که در بعضی از چاپ ها صفحه ی  همین بحث را از اانمام

است. که امیر المومنین سلام الله علیه را می برند برای بیعت  12و  11است و بعضی از کتاب ها صفحه ی  31



 

 

اشاره حضرت اصرار می کنند که بیعت کند ولی امیر المومنین سلام الله علیه بیعت نمی کند و آن جا حضرت 

 می کند بر این که خطاب به نبی گرامی صلی الله علیه و آله و سلم که.

 ضعفونی و کادهو يقتلوننی.إن القوم مست

 این مردم دنبال این هستند که من را بکشند.

همان عبارتی را که حضرت هارون نسبت به ظلمی که داشتند مطرح کردند ما این را آن شب کاملا 

هم ما آدرس زیاد داریم در این قضیه. مثل کتاب سلیم بن قیس دوستان می توانند  آوردم در کتاب های شیعه

مراجعه کنند و  419صفحه ی  29مراجعه کنند و همچنین بحار ااننوار علامه ی مجلسی جلد  216صفحه ی 

 همچنین کتاب های متعدد دیگر که در این زمینه مفصل این مباحث را مطرح کردند.

 آقای محسنی:

 قای عبد اللهی از ایلام اگر صدای بنده را دارید سلام و عرض ادب دارم خدمتتان.جناب آ

 بیننده:

 سلام علیکم.

 آقای محسنی:

 یک مقداری بلند تر ما صدای شما را بهتر بشنویم. ممنون هستیم.

 بیننده:

 سلام علیکم.

 آقای محسنی:

 سلامت باشید و علیکم السلام.



 

 

 بیننده:

 قای دکتر.سلام عرض می کنم خدمت آ

 آقای محسنی:

ما هم خدمت شما سلام عرض می کنیم. من خواه  می کنم از همکاران عزیزم یک مقداری ولوم 

 صدا را بی  تر بکنند. بله.

 بیننده:

سلام عرض می کنم خدمت حضرت استاد حاج آقا قزوینی و خدمت شما عذر می خواهم یک سوال 

منین علی علیه السلام در مورد خودشان فرمودند این که متن در مورد یک روایت که حضرت امیر الموداشتم 

این روایت این است که، من بنده ی خدا برادر رسول خدا و صدیق اکبر هستم پس از من کس دیگر خود را 

صدیق نشواند جز دروغ گو. یک خواه  از حضرت استاد داشتم این بود که بعضی از این اعلمای اهل سنت 

 در سلسله موضوعات از ضعیفه است.عیف کردند این روایت را مثل البانی که آمده اند این را تض

 آن را ضعیف دانسته است یا ذهبی که گفته است.

 هذا کذب علی علی عليه السلام.

یا ابن جوزی که در موضوعات آن هم ضعیف دانسته است. خواستم که حضرت استاد این شبحه را 

 جواب بدهند.

 آقای محسنی:

 شاء الله. بله چشم ان



 

 

 حضرت آیت الله دکتر حسینی قزوینی:

البته این را من مفصل قبلا جواب داده ایم ما در کتاب های معتبر اهل سنت آماده است و جالب این 

 نقل می کند که امیر المومنین فرمود: 44صفحه ی  1است که ابن ماجه قزوینی در سنن شان جلد 

 عن عبد الله و اخو رسوله.

 مبر هستم و بنده ی خدا هستم.من برادر پیغ

 و عن صديق الأکبر.

 من صدیق اکبر هستم.

 بعد از من هر کس همچنین ادعایی بکند دروغ می گوید. این را در سنن ابن ماجه است که.

 هذا اسناد الصحيح.

 و همچنین آقای حاکم نیشابوری می گوید این روایت صحیح است.

 علی شرط الشيشين.

و   112صفحه ی  3جلد  ه با شرط شیشین مستدرک دوستان ملاحظه کننداین خیلی جالب است. ک

کتاب های متعدد دیگری این مباحث را آورده اند و همچنین جناب طبری این روایت را در تاریخ شان آورده 

 .56صفحه ی  2است سندش هم کاملا صحیح است. جلد 

 آقای محسنی:

 ما خدا حافظی بکنیم.در خدمتتان هستیم اگر سوال دیگری ندارید با ش

 بیننده:

 خیلی ممنون هستم.



 

 

 آقای محسنی:

خدا نگه دار شما باشد آقای عبد اللهی. جناب آقای محمد زهی از زاهدان اگر صدای بنده را دارید اولین  

 بیننده ی اهل سنتمان که روی خط می آیند سلام و عرض ادب دارم خدمت شما.

 بیننده:

 الو سلام علیکم.

 آقای محسنی:

 و علیکم السلام آقای محمد زهی.

 بیننده:

 خسته نباشید.

 آقای محسنی:

 درود بر شما، در خدمت شما هستیم.

 بیننده:

ببششید سوالی در باره ی غدیر داشتم. شبکه ی سلامت چند وقت سوالی مطرح کرده است که حضرت 

 علی در حدیث غدیر استناد کرده است یا نه؟

 آقای محسنی:

ت. خیلی استناد کرده است. ما بار ها هم استاد این را فرموده اند اگر نیاز هست باز بله سوال خوبی اس

 برای شما استاد مطرح می کنند. سوال دیگری ندارید؟ 



 

 

 بیننده:

 نه خیلی ممنون از برنامه ی خوبتان.

 آقای محسنی:

وال را اگر می ج آقا این سما باشد جناب آقای محمد زهی عزیز. حاخواه  می کنیم. خدا نگه دار ش

 می ترسم یک مقداری وقت بگیرد.خواهید پاسخ بدهید 

 حضرت آیت الله دکتر حسینی قزوینی:

همین اانن من اجازه بدهید من پاور پوینت  را من بیاورم خدمت دوستان عزیز  به من اجازه بدهید که 

زیون شان را احمد بن حنبل از ابو همین برادر بزرگوارم جناب آقای محمد زهی این را اگر عزیزم نگاه کنند تلوی

طفیل عامر بن واصله که راوی پیغمبر است می گوید علی بن ابی طالب مردم را در حیاط مسجد جمع کرد و 

نفر از  30همه را قسم داد به خدا که  گفت شما را به خدا در غدیر خم پیغمبر در حق من چه گفت؟ می گوید 

 بلند شدند و گفتند. صحابه ابو نعیم می گوید جمعیت زیادی

 من کنت موانه فهذا علی موان.

پیغمبر اکرم فرمود که آیا می دانید من به همه ی مومنین از خود مومنین وانیتم بی  تر است؟ گفتند 

بله. این جناب آقای محمد زهی بزرگوار این استدانل امیر المومنین حتی از صحابه اعتراف می گیرد. می گوید 

د یا نه؟ اگر این عبارت دانلت بر خلافت امیر المومنین نمی کند. برای چه حضرت این مردم آیا شما شاهد بودی

مجمع الزوائد می گوید صحیح است. آقای هیثمی در  370صفحه ی  4را قسم می دهد؟ مسند احمد جلد 

 البانی هم می گوید شرائط صحیح بشاری در این است.

موسسه ی بعثت بیروت چاپ کرده است می گوید این  107ابن حجر مکی در صواعق المحرقه صفحه ی 

عبارت بوده ولی ملا علی قاری می گوید استدانل کرده امیر المومنین، آقای زرقانی می گوید استدانل کرده 



 

 

باز این جا امیر المومنین سلام الله علیه بعد از رحلت  343صفحه ی  8است. در روایات شیعه هم کافی جلد 

وقتی که مشغول غسل و تدفین پیغمبر است به حدیث غدیر چکار می کند؟ استدانل می نبی مکرم در همان 

 کند.

این روایت هم از دید گاه شیعه کاملا صحیح است هیچ مشکلی ندارد. اضافه بر این که پیغمبر در زمان 

یث غدیر خود رسول اکرم هم آمده وانیت خودشان را مطرح کرده است. حضرت زهرا استدانل کرده است به حد

شاء الله این را هم من شاید و کاملا واضح و روشن است. حتی ما حاان این دیگر در پاورپوینت نیاورده ام حاان ان 

برای آشنایی بی  تر برای عزیزان ان شاء الله عرض خواهم کرد. به حول و قوه ی الهی که امیر المومنین سلام 

 الله علیه در روز.

 آقای محسنی:

 ره.نف 6در شورای 

 حضرت آیت الله دکتر حسینی قزوینی:

نفره که مفصل دارد. ولی آن که خیلی مفصل تر است که حاکم نیشابوری نقل می کند که  6در شورای 

 در روز جنگ جمل امیر المومنین سلام الله علیه در جمل طلحه را خواست و گفت که.

 حل سمعت رسول الله يقول من کنت موانه فعلی موانه؟

 ی از پیغمبر که در غدیر خم فرمود هر کس من موانی او هستم علی هم موانی اوست؟آیا شنید

 اگر من بتوانم این را سرچ کنم.

 فلم تقاتلنی.

 از این مکتبه ی الجامع الکبیر من بیاورم که این برادر عزیزم هم ببیند.

 فلم تقاتلنی.



 

 

بینید برادر بزرگوارم که راوی می گوید بله اگر همین دوستان یک لحظه مانیتور من را محبت بکنند بله ب

 که علی بن ابی طالب در جنگ جمل بودیم.

 فبعث إلی طلحة.

 کسی را فرستاد سراغ طلحه که پی  من بیا.

 طلحه آمد امیر المومنین فرمود.

 نشدتک الله.

 خدا را سوگند می دهم به تو.

 هل سمعت رسول الله يقول من کنت موانه فعلي موانه.

 دی پیغمبر این را فرمود؟در غدیر شنی

 قال نعم.

 بله.

 قال فلم تقاتلني.

 پس با این که شنیده اید چرا به جنگ من آمده ای.

 قال لم أذکر.

 من یادم رفته است فراموش کرده ام.

 قال فانصرف طلحة.

 طلحه از جنگ منصرف شد.

مروان،مروان حکم آقا  راه خودش را گرفت و رفت البته همین که از سپاه عایشه رفت بیرون جناب آقای

 داماد خلیفه ی سوم خلاصه.

 رماه بسهم فقتله.



 

 

 از پشت سر یک تیری زد بین دو کتف آقای طلحه همان جا ایشان را کشتند.

آقایان می توانند این که طلحه با تیر مروان کشته شد بعد از آن که با امیر المومنین مذاکره کرد و 

را  766صفحه ی  2و منصرف شد رفت کتاب اانستیعاب عبد البر جلد متقاعد شد این جنگ با علی خلاف است 

 را هم ملاحظه کنند. 486صفحه ی  3ببینند یا اگر آن هم حوصله نکردند تاریخ اسلام ذهبی جلد 

 آقای محسنی:

مضافا بر این که حاج آقا این را هم بفرمایید که قبل از حضرت امیر حضرت زهرا که امشب هم تعلق به 

 ارند. ایشان.دایشان 

 حل ترک ابير.

می آمدند در خانه ی انصار و صحابه می آمدند و می گفتند من پدرم روز غدیر برای شما عذری گذاشت. 

 آن جا هم بحث مفصلی است که استاد بار ها فرموده بودند.

 حضرت آیت الله دکتر حسینی قزوینی:

ند ظاهرا حضرت عالی که محمد بن عمر البته این هم در آن پاور پوینت آورده اند دوستان دیده ا

است از فاطمه ی بنت امام رضا تا از فاطمه ی بنت نبی که فاطمه ی بنت رسول الله آمد به  581اصفهانی متوفی 

 مسجد.

 قالت انسيتم قول رسول الله يوم غدير خم.

 آیا فراموش کرده اید سشن پیغمبر را در غدیر خم که فرمود:

 ه؟ و قوله عليه السلام لعلي أنت مني بمنزلة هارون من موسی.من کنت موانه فعلی موان

 و ایشان می گوید:

 متفق عليه.



 

 

 یعنی این روایت.

 متفق عليه.

، مناقب اانسد الغالب جناب آقای 101صفحه ی  1اهل سنت هست. دوستان می توانند نزهه الحفاظ جلد 

ند. حاان ان شاء الله اگر فرصت بشود من را هم می توانند ببین 14صفحه ی  1جلد  833ابن جزری متوفی 

استدانل امام حسن، استدانل امام حسین، استدانل  ،استدانل امیر المومنین را مفصل استدانل حضرت زهرا

سلمان، استدانل ابوذر همه به حدیث غدیر بعد از واقعه ی ثقیفه این ها را ان شاء الله مفصل می آورم. حاان اگر 

الغدیر مرحوم علامه ی امینی تمام این ها را از منابع اهل سنت  1ینندگان عزیز جلد ما فرصتی هم نکردیم ب

 مفصل این ها را آورده است.

 آقای محسنی:

خیلی ممنون. جناب آقای فاطمی از شهر کرد. اگر صدای بنده را دارید سلام و عرض ادب دارم خدمت 

 تان.

 بیننده:

 من هم سلام عرض می کنم خدمت شما.

 سنی:آقای مح

 درود بر شما ما هم سلام عرض می کنیم و تبریک عرض می کنیم.

 بیننده:

 خیلی مچکرم سلام عرض می کنم خدمت حاج آقا قزوینی بزرگوار



 

 

 حضرت آیت الله دکتر حسینی قزوینی:

 سلام علیکم و رحمت الله و برکاته.

 بیننده:

من یک چند تا مطلب عرض کنم من می خواستم از حضورتان خواه  کنم که چند لحظه اجازه بدهید 

 خدمتتان.

 آقای محسنی:

 جناب آقای فاطمی یک مقدار صدایتان بلند تر باشد ما و بینندگان عزیز بشنویم.

 بیننده:

بله. در مورد ازدواج حضرت زهرا دختران حضرت زهرا و حضرت علی علیه السلام آن روز من تلویزیون 

ن اهل سنت یک صحبتی دارم. و آن این است که ازدواج دختر را روشن کردم و در این مورد من با برادرا

جای سوال دارد. چرا که پیامبر حضرت علی علیه السلام با جناب عمر دلیل بر تأیید عمر نه تنها نیست بلکه 

دختر بودند. زینب، رقیه، ام کلثوم و حضرت زهرا سلام الله علیه که اگر آن برادران اهل  4مکرم اسلام دارای  

مطالعه داشته باشند دو دختر از دختران رسول مکرم اسلام سلام الله علیه با دو پسر از پسران ابی لهب  سنت

 ازدواج کردند.

آیا ازدواج این دو بزرگوار که خیلی هم مورد آزار و اذیت آن خانواده بودند آیا دلیلی بر تأیید ابی لهب 

راه انداخته اند به خاطر یک ازدواج تعجبم من از جواب است؟ مصلما نیست. من نمی دانم این ها چه تبلیغاتی 

این آقایان دارم از برادران حضرت آیت الله قزوینی خیلی آن شب خوش حال شدم. واقعا من این سوال را از 



 

 

اهل سنت که آیا ازدواج اگر دلیل بر خوب بودن ششصی است پس چرا ابی لهب را در قرآن ما داریم سوره ای 

 ماید که در قرآن می فرماید که.فر داریم که می

 تبط يدا أبی لهب و تب.

آیا آن تأیید بر این است که دختران پیامبر طلاق گرفتند از آن جا آمدند. و به خیلی مورد آزار و ظلم قرار 

گرفتند و من اصلا تعجبم برادران اهل سنت این چطوری مطالعه ندارند نمی دانند من خلاصه از شما تشکر می 

برنامه ی خوبتان تشکر می کنم ان شاء الله که بتوانیم از حضرت عالی و حضرت آیت الله قزوینی استفاده کنم از 

 بکنیم خداوند ان شاء الله شما را همیشه حفظ بکند و ما هم بتوانیم از شما فیض ببریم ان شاء الله.

 حضرت آیت الله دکتر حسینی قزوینی:

 ان شاء الله.

 آقای محسنی:

می کنیم ممنونیم بله همین طور هست که حضرت عالی اشاره کردید به هر صورت  سپاس گذاری

دوستان ما این سواانت را بی  تر مطرح می کنند که به هر صورت اختلافاتی نبوده بین این مباحث و این ها 

علاقه دارند به  خیلی با هم ارتباط داشته اند و این گونه بودند که این ها این طور نیست و دوستان ما شاید خیلی

اهرمی را استفاده بکنند که به آن بیاویزند و بگویند که بله این ها این که نسبت به این قضایا بشواهند یک 

 اختلافی نداشتند در صدر اسلام با هم دیگر در کنار هم بودند شما دارید اانن اختلافات را مطرح می کنید.

اهل سنت نمی نکرده یا توهین و جسارتی به مقدسات در صورتی که ما هم قصد اختلاف نداریم خدایی 

کنیم. بحث، بحث علمی است و داریم می گوییم اگر بعد از پیامبر گرامی اسلام سکان جامعه را به دست کسی 

داده است آن نفر چه کسی است؟ و چه مششصاتی دارد؟ که ما داریم اانن مباحث عقلی و مششصه ها را داریم 

از آن طرف مباحث نقلی را مطرح کردیم. آیات و روایات را مطرح کردیم. مصادیق کاملا مطرح می کنیم داریم 



 

 

مششص شد از این طرف هم داریم مباحث عقلی را مطرح می کنیم. می گوییم مباحث عقلی هم اگر این گونه 

ضرت است باز حضرت امیر بهترین نامزد است برای این شاخصه ها که نزد اعلمای اهل سنت هم است که ح

 عالی هم اشاره کردید.

 جناب آقای آقا حسین از خرم آباد اگر صدای بنده را دارید سلام و عرض ادب دارم خدمت شما.

 بیننده:

 سلام علیکم.

 آقای محسنی:

 و علیکم السلام.

 بیننده:

 ببششید حاج آقا خواستم از شما تشکر کنم راجع به برنامه ی خوبتان.

 آقای محسنی:

 در خدمت هستیم.

 یننده:ب

بعد یک سوال داشتم از خدمتتان این کسانی که به اسم القاعده در عراق دارند این شیعه ها را می 

 کشند. شهید می کنند. این ها مگر به قرآن اعتقاد ندارند که می گوید:

 ان إکراه في دين.

 ه است؟که گفته اند به عنوان مشرک می آیند شیعیان را می کشند. گفتم ببینم این دلیل شان چ



 

 

 آقای محسنی:

این ها اگر اعتقاد به قرآن داشتند که نباید این طور توهین و جسارت و قتل و جنایت می کردند. نشان 

 می دهد به قرآن هم احترام نمی گذارند.

 بیننده:

بعد عذر می خواهم ببششید. راجع به این ازدواج دختر حضرت علی با عمر گفتم ببینم مثلا اشکال دارد 

 ا بگویم اصلا این ها مودت داشتند که این به اصطلاح تفرقه بین شیعه و سنی کم تر باشد؟واقعا م

 آقای محسنی:

 یعنی چه؟

 بیننده:

 یعنی مثلا بگوییم از بابت این بوده که با هم همکاری می کردند.

 آقای محسنی:

 بله؟ اانن من که توضیح دادم شما تازه بیننده ی برنامه ی ما شدید؟

 بیننده:

 یک لحظه ما صدا را کم کردیم. نه

 حضرت آیت الله دکتر حسینی قزوینی:

اصلا بحث آن نیست جناب آقای حسین آقای عزیز ببیند برادر بزرگوار این ها دیگر دلیل شان از همه ی 

دستشان از همه ی عدله کوتاه شده است. این همه ما دلیل آوردیم برای خلافت امیر المومنین نتوانستند جواب 



 

 

ند. این همه ما سوال کردیم از اعقائد خودشان نتوانستند جواب بدهند. چسبیده اند که حضرت عمر داماد بده

پیغمبر داماد علی بن ابی طالب بوده چنین بوده چنان بوده. حاان گیریم که اصلا به قول فرمای  شما رابطه ی 

 دوستانه هم داشته اند.

ها. آیا این ها دلیل بر این است که علی خلیفه نبوده؟ آیا دختر هم به آن داده است. کاملا همه ی این 

چون ازدواج کرده خلیفه بوده ازدواج کرده است؟ خلیفه بوده این ازدواج صورت  دلیل بر این بوده که آقای عمر

گرفته است؟ این به چه دلیلی می خورد به کجای کار می خورد؟ شما حداقل بیاید همین عبارتی را که صحیح 

 ی آورد این که دیگر صحیح مسلم از کتاب هایی است که بعد از من صحیح ترین کتاب های شما است.مسلم م

که خود خلیفه ی دوم می گوید رأی تو علی این بود من گنه کار  4468حدیث  152صفحه ی  5در جلد 

ه من امشب شب دروغ گو حیله گر خائن هستم. آن را بیایید شما جواب بدهید چرا این جا آمده اید؟ و اضاف

ازدواج حضرت زهرا و امیر المومنین سلام الله علیه است اگر دوستان مانیتور من را یک لحظه بدهند. ببینید این 

 نرم افزار الجامع الکبیر است کتاب سوائق المحرقه است. کتابی که بر ضد شیعه نوشته شده است.

 می گوید ابو داود سجستانی می گوید:

 أن أبا بکر خطبها.

 با بکر به خواستگاری حضرت زهرا آمد.ا

 فأعرض عنه.

 پیغمبر از ابو بکر رو گرداند اعراض کرد.

 ثم عمر.

 عمر آمد به خواستگاری حضرت زهرا.

حضرت پیغمبر از او هم اعراض کرد رو گرداند آمدند پی  علی، علی آمد خواستگاری کرد به علی داد. 

 بکر آمد اعراض کرد.آیا شما همین را، حضرت رسول اکرم وقتی ابو 



 

 

 فأعرض عنه.

 روی گرداند.

دست رد زد. خلیفه ی دوم هم آمد دست رد زد. آیا این از این کسی یک شیعه از این استدانل  کند که 

این ها شایسته نبودند لیاقت نداشتند قاصب بودند و غیره، آیا این را می توانید شما ها دلیل بگیرید؟ اصلا و 

این قضیه را ما بیاییم با خلافت بشواهیم پیوند بزنیم. حقانیت یا بطلان ابو بکر و عمر اصلا  ابدا. این که نمی دانم

هیچ ارتباطی ندارد این قضیه، رسول اکرم صلی الله علیه و آله و سلم احساس می کند این دخترش حضرت 

چرا این چنین کردی؟ حتی  زهرا سلام الله علیها با علی بن ابی طالب وقتی هم که می آیند اعتراض می کنند که

 یعقوبی دارد که جماعتی از مهاجرین به خواستگاری آمده بودند.

اعتراض ولی رسول اکرم به هیچ وجهی به این ها جواب مثبت نداد بلکه جواب رد داد و بعد در برابر 

 پیغمبر فرمود:

 ما أنا زوجة.

 من زهرا را به عقد علی در نیاورده ام.

 و ان کن الله زوجة.

 صلا عقد علی و زهرا توسط خدای عالم صورت گرفت.ا

این ارزش دارد. ببینید این ارزش دارد عقد زهرا و علی در آسمان ها بسته شده است این اگر واقعا 

کسی بشواهد دنبال فضیلت بگردد این فضیلت است. حضرت زهرایی که از میان این هشت فرزند پیغمبر 

 فرمود:

 بذعت منی.

 ود:در باره ی او فرم

 فاطمه إن الله يرضا لرضاک و يغضب لغضبک.



 

 

 می گوید روایت هم صحیح است. 153صفحه ی  3که در مستدرک حاکم جلد 

 آقای محسنی:

 خیلی ممنون آقای حسین اگر سوالی ندارید با شما خدا حافظی بکنیم؟

 بیننده:

 ببششید اگر امکان دارد من یک نکته ی دیگر بگویم.

 آقای محسنی:

 ه در خدمت شما هستیم.فرصتی کوتا

 بیننده:

من یک نکته ی دیگر می خواستم خدمت شما عرض کنم من می گویم که حضرت علی مطمئنا بر 

جسته ترین صحابه بوده مطمئنا حتی به روایت خود اهل سنت و من می خواهم این را بگویم که امامت با 

دارد. یعنی خود امام معموان کسی است که بی  زیاد حاان اثتنباتم این است که رابطه نخلافت ممکن است اصلا 

تر از بقیه آگاهی دارد و مردم و حتی خلفا هم این چنین که دیده ام به حضرت علی مراجعه می کردند بار ها، 

ایشان نق  رهبری را داشته در جامعه و این به هر حال فکر می کنم حاان شاید بگویم حضرت علی هم سکوت 

لا کم تر همین فرمایشی که حضرت آقای قزوینی فرمود که به اصطلاح به بزرگان اهل کرده است اگر ما هم مث

 صحابه نباید توهین بشود به اهل سنت نباید توهین بشود.

من می گویم این موارد را هم به عنوان رابطه ی خوب مطرح کنیم بین صحابه و حضرت علی باعث می 

 این بود.شود که وحدت مسلمان ها بی  تر بشود. منظورم 



 

 

 آقای محسنی:

نگاه کنید این بحث، بحث متفاوتی است. نگاه کنید بحث وحدت و احترام یک بحثی است که بار ها 

استاد فرموده اند مراجع ما فرموده اند رهبر عزیز انقلاب فرموده اند و همه ی ما باید این وحدت را رعایت بکنیم 

اریم این سر جای خود است. بحثی که این جا مطرح است احترام متقابل و به مقدسات هم دیگر احترام بگذ

 بحث علمی است.

 ما می گوییم سوال به قول عرب ها.

 سوال؟

آیا بعد از پیغمبر کسی مششص شد یا نشد؟ آیا اگر کسی مششص شد مصداق  معلوم است که است 

ها مباحثی است که داریم  یا نه؟ آیا پیغمبر شاخصه گذاشت یعنی ملاک گذاشت یا نه کسی را معرفی کرد؟ این

مطرح می کنیم. اگر علی علیه السلام هست به چه دلیل است؟ این آیه این قرآن اگر آقای ابو بکر است به چه 

دلیلی است؟ ما دلیل را می خواهیم دیگر چون این ها نگاه کنید ما باید این ها را پیگیری کنیم باید اطاعت 

 خودشان بودند ما هم برای خودمان هستیم. کنیم. نمی شود بگویم حاان آن ها برای

نه، این یک خطی است که از آن جا شروع شده است و به این جا رسیده است و همه وظیفه داریم 

قضایا را این خدایی نکرده جسارت یا بی ادبی یا اختلاف نیست بین ما. ممنون پیگیری کنیم و دنبال بکنیم 

حمد از تهران از برادران اهل سنت سلام و عرض ادب داریم خدمت هستیم جناب آقای حسین آقا، جناب آقا م

 شما.

 بیننده:

 سلام علیکم آقای محسنی خدمت آقای قزوینی هم سلام عرض می کنم.



 

 

 آقای محسنی:

 و علیکم السلام.

 حضرت آیت الله دکتر حسینی قزوینی:

 سلام و رحمت الله و برکاته.

 بیننده:

 م که اول به من بگویید که امام علی با وحی در ارتباط بوده یا نه؟من سوالم را این طور مطرح می کن

 آقای محسنی:

 امام علی علیه سلام با چه؟

 بیننده:

 امام علی با وحی در ارتباط بوده یا نه؟

 حضرت آیت الله دکتر حسینی قزوینی:

 مراد شما از وحی چه است؟

 بیننده:

کرده است یا نه؟ می توانسته این ارتباط را بر قرار با خدا می توانسته صحبت بکند؟ خدا با او صحبت 

 کند یا نه؟ سوالم که خیلی مششص است.



 

 

 حضرت آیت الله دکتر حسینی قزوینی:

وحی یک دفعه این است که با ملائکه مرتبط است یک دفعه با، مراد از وحی یعنی فرض بعد از پیغمبر 

 یک سری احکامی به علی رسیده است. مرادتان این است؟

 بیننده:

 نه ببینید آقای قزوینی، آقای امام علی با وحی در ارتباط بوده یا نه؟ خیلی واضح و مششص است.

 حضرت آیت الله دکتر حسینی قزوینی:

 وحی به عنوان شریعت خیر.

 بیننده:

 خیر، رحمت به اموات. حاان به من بگویید که پیغمبر خلافت امام علی به او وحی شد یا نه؟

  دکتر حسینی قزوینی:حضرت آیت الله

 بله وحی شد.

 بیننده:

 پس از طرف خدا بوده این درست است؟

 حضرت آیت الله دکتر حسینی قزوینی:

 بله.



 

 

 بیننده:

حاان به من بگویید که پیغمبر هم به امام علی این مسئله را اطلاع داد که گفت بعد از من از طرف خدا 

ان چرا وقتی پیغمبر فوت کردند امام علی باید خلیفه می شد طبق دستور داده شده که شما خلیفه باید بشوید. حا

 دستور الهی چرات مشالفت کرد با دستور الهی؟ 

 حضرت آیت الله دکتر حسینی قزوینی:

 یعنی چه؟ یعنی علی نیامد خلیفه بشود؟

 بیننده:

 بله. چرا؟

 حضرت آیت الله دکتر حسینی قزوینی:

 یا نگذاشتند؟ نگذاشتند خلیفه بشود. علی خلیفه نشد

 بیننده:

 اند؟ مگر این یک حکم الهی نبود؟ آقای قزوینی چرا نیاستاد جلوی دیگران که نگذاشته

 آقای محسنی:

 سوال را باید یک طور دیگر مطرح بکنید.

 حضرت آیت الله دکتر حسینی قزوینی:

 ببینید عزیز من آیا پیغمبر، پیغمبر بود یا نبود؟



 

 

 :بیننده

 بله بود.

  دکتر حسینی قزوینی:حضرت آیت الله

سال هیچ کس زیر بار نبوت پیغمبر نرفت؟ مگر پیغمبر با مشرکین جنگ نکرد؟  13چرا در مکه در این 

 برای اثبات نبوت  چرا دست به شمشیر نزد در مکه؟

 بیننده:

 آقای قزوینی اجازه می دهید من هم حرف بزنم؟ 

 حضرت آیت الله دکتر حسینی قزوینی:

 بفرمایید.

 ده:بینن

ولی پیغمبر حرف  را زد دین خدا را ابلاغ کرد. هر وحیی که از طرف خدا می آمد پیغمبر با شجاعت 

این وحی را ابلاغ می کرد به تمام مردم حتی به قیمت جان  هم که تمام می شد بعضی موقع ها ولی ابلاغ می 

 حکم الهی را اجرا نکرد؟ کرد این وحی الهی را، چرا امام علی این دستور الهی را اجرا نکرد؟ این

 حضرت آیت الله دکتر حسینی قزوینی:

 مثلا مراد شما یعنی علی نگفت من خلیفه هستم؟

 بیننده:

 جان؟



 

 

 حضرت آیت الله دکتر حسینی قزوینی:

 علی نگفت که من خلیفه هستم؟

 بیننده:

 نه غیر از گفتن باید می ایستاد تا پای جان  هم می رفت. چون دستور الهی بود.

 رت آیت الله دکتر حسینی قزوینی:حض

 سال نرفت؟ 13چرا پیغمبر تا پای خون در مکه 

 بیننده:

 مگر پیغمبر را نمی خواستند بکشند آقای قزوینی؟

 حضرت آیت الله دکتر حسینی قزوینی:

 سال چرا دست به شمشیر نکرد پیغمبر؟ 13نه در این 

 بیننده:

 چرا بزند با چه کسی بزند؟

 ر حسینی قزوینی:حضرت آیت الله دکت

با کفار با مشرکین برای این که اثبات کند به آن ها که من پیغمبر هستم هر کس پیغمبری اش را قبول 

 نکرد با او جنگ کند. چرا جنگ نکرد؟



 

 

 بیننده:

 پیغمبر، ببینید آقای قزوینی این مسئله فرق می کند.بلاخره 

 حضرت آیت الله دکتر حسینی قزوینی:

سال در مکه تمام شکنجه ها را تحمل  13من جواب بده بعد برو جلو، پیغمبر در این نه جواب بده عزیز 

کرد. شکنجه ی صحابه را تحمل کرد. جلوی چشم  دارد می بیند مادر عمار یاسر سمیه را شکنجه می کنند به 

ه شمشیر زد. بدترین وجه، با این حال به هیچ وجه نه از صحابه دفاع کرد و نه برای اثبات نبوت  آمد دست ب

 این را شما بفرمایید روشن کنید.

 بیننده:

من اانن جوابتان را خیلی قشنگ می دهم. من جوابتان را که می دهم شما هم قشنگ جواب من را 

 بدهید.

 حضرت آیت الله دکتر حسینی قزوینی:

 بفرمایید.

 بیننده:

ه یا نه؟ شما گفتید نه، و من اول که با شما صحبت کردم پرسیدم امام علی با وحی در ارتباط بود

سال شمشیر به دست  13دم پیغمبر با وحی در ارتباط بوده، می تواند علت این باشد که پیغمبر چون پرسی

 نکشید این بود که خدا به آن دستور داد که فعلا این کار را نکن، ولی امام علی با خدا در ارتباط نبود.



 

 

 آقای محسنی:

ب شما را بدهم. شما قبول دارید پیغمبر غیب می دانسته و از آینده خیلی ممنون اجازه بدهید من جوا

 خبر می داده؟

 بیننده:

نه من با این مسئله کار ندارم. من می دانم پیغمبر توسط جبرئیل با وحی و با خدا در ارتباط بوده امکان 

 سال به پیغمبر دستور داده بود که دست به شمشیر نزن. 13داشت خدا در آن 

 نی:آقای محس

 مرحبا به شما، شما این را قبول دارید که.

 بیننده:

 ولی امام علی با خدا در ارتباط نبوده. بله بفرمایید.

 آقای محسنی:

اشکال ندارد. مگر قبول ندارید حضرت علی علیه سلام نسبت به پیغمبر علومی را یاد گرفته است که 

خبر داده است و همه ی مطالب را گفته است حتی  هزار در از علم به روی  باز کرده است و از آینده برای 

حضرت استاد بار ها این را فرموده اند که ما از صبح تا شب نشستیم و پیغمبر از آیندگان برای ما صحبت کردند. 

آیا به نظر شما نمی رسد پیغمبر همه ی دستورات و همه ی اتفاقاتی که بعد از خودشان برایشان پی  می آید 

 را به حضرت امیر گفته باشد؟ و همین طور که در روایت ها هم است.همه ی این ها 



 

 

 بیننده:

 نه اصلا من قبول ندارم.

 آقای محسنی:

در روایت ها هم است که حضرت علی علیه السلام مأمور به تکلیف هستند تا جایی می تواند دفاع بکند 

 رود. و این صحیح نیست.از خلافت  و امامت  که به آن توجه کند. وقتی نیست باید از بین ب

 حضرت آیت الله دکتر حسینی قزوینی:

ای محمد آقا اجازه بدهید پیغمبر چون مرتبط با وحی بوده خدای عالم به او وحی می رساند بر این نه آق

 که مثلا یا پیغمبر اانن قیام نکن این را دلیل آوردید شما دیگر؟ 

 بیننده:

 بله.

 حضرت آیت الله دکتر حسینی قزوینی:

 امیر المومنین هم روایات متعدد داریم که به امیر المومنین فرمود که یا علی.

 إن وجدت ناصر و قاتلهم.

 اگر یار پیدا کردی نیرو پیدا کردی با مشالفین بجنگ و اگر نیرو پیدا نکردی تحمل کن و صبر کن.

 اگر امیر المومنین  هم آمد صبر کرد طبق دستور پیغمبر بوده.

 آقای محسنی:

 ین اشکال دارد؟ا



 

 

 حضرت آیت الله دکتر حسینی قزوینی:

 بفرمایید.

 بیننده:

 ببینید شما جواب منطقی نمی دهید.

 حضرت آیت الله دکتر حسینی قزوینی:

 عزیز من، من نمی دانم شما به چه می گویید منطق؟

 آقای محسنی:

 ما آتاکم الرسول و خذوع.

 نیم؟هر چه پیغمبر گفته است باید اطاعت کنیم یا نک

 بیننده:

 شما چطور می توانید اثبات کنید پیغمبر چنین حرفی را زده است؟

 آقای محسنی:

 در روایات این خیلی خوب است درد نکند.

 حضرت آیت الله دکتر حسینی قزوینی:

 شما خیلی خوب می فرمایید زده یا نزده؟ چشم این طور سوال کن، زده یا نه؟ با روایات صحیح در

 .193طوسی صفحه ی کتب ما غیب شیخ 



 

 

 بیننده:

 کتب شما را قبول ندارم. از کتب اهل سنت بگویید.

 آقای محسنی:

 آن را هم می گویم.

 حضرت آیت الله دکتر حسینی قزوینی:

ادب را رعایت کنید عزیزم. شما سوال کردید از مدرک من هم دارم آدرس می دهم. شیخ طوسی در 

 فرمود:می گوید پیغمبر  193غیبت می گوید صفحیه 

 يا علی فأن وجدت اعوانا و جاهدهم.

 اگر نیرو پیدا کردی با این ها جهاد کن.

 و إن لم تجد اعوانا فکف يدک و قندمک.

 اگر اعوان پیدا نکردی دست نگه دار خونت را حفظ کن.

آورده است. در کتاب های اهل سنت شما ببینید در  74صفحه ی  11بعد این را مستدرک الوسائل جلد 

 پیغمبر اکرم فرمود: 4678حدیث  20صفحه ی  6مسلم جلد صحیح 

 يکون بعدی ائمة.

بعد از من این را به حذیفه می گوید حذیفه هم زمان ابو بکر و عمر و عثمان بوده اوائل خلافت علی هم 

می از دنیا رفته است. دوران امامت امیر المومنین هم درک نکرده است. می گوید حذیفه بعد از من پیشوایانی 

 آیند.

 ان يهتدون به هدا.

 از هدایت من بهره نبرده اند.



 

 

ی در جسم آدمی هستند. و از سنت من پیروی نمی کنند. این ها افرادی می آیند قلبشان قلب شیطان

 آقای حذیفه می گوید وظیفه ی ما چه است؟ حضرت فرمود:

 تسمع ططيع الأمير و إن ضرب زهرک و أخذ مالک.

 د اموالت را هم بگیرند موظف هستی در برابر حاکم اسلامی مطیع باشی.اگر که تو را کتک بزنن

 این حدیث صحیح مسلم است. حاان بفرمایید شما.

 بیننده:

این که شما از مسلم گفتید آخرش خیلی جالب است. پیغمبر به این ششص می گوید که مطیع این 

 مسئله باش. درست است یا نه؟

 :حضرت آیت الله دکتر حسینی قزوینی

بله. می گوید آقا اگر چنان چه یک حاکمانی آمدند ظلم کردند در آن زمان کتکت هم زدند حقت را هم 

 گرفتند وظیفه ات سکوت است.

 ببیننده:

پس ببینید اوان این جا پیغمبر دارد یعنی تأیید می کند که خلافت ابو بکر و عمر و عثمان که آقا این 

ا از باب دیگر می شود به این حدیث نگاه کرد که اصلا این خلفای و اطاعت کنید. دومخلافتشان درست است 

نابابی که پیغمبر در موردشان صحبت کرده است اسم که نبرده است. می تواند اصلا در زمان ما و در آینده و در 

د به گذشته باشد. این خلفا را که اسم نبرده است. یک چیزی از آینده گفته است. شما چرا این را نسبت می دهی

 ابو بکر و عمر و عثمان.



 

 

 حضرت آیت الله دکتر حسینی قزوینی:

 من اصلا چه کار آن ها دارم. اسم ابو بکر و عمر را آورده ام من؟

 بیننده:

 ما داریم در مورد خلافت علی صحبت می کنیم.

 حضرت آیت الله دکتر حسینی قزوینی:

 آیند. عزیز من پیغمبر می گوید بعد از من خلفایی پیشوایانی می

 ان يهتدون به هدای.

 وظیفه ی همه ی مسلمان ها این است در برابر این ها اطاعت کنند. قیام نکنند.

 بیننده:

 این خلفا که هستند؟

 حضرت آیت الله دکتر حسینی قزوینی:

هر کس باشد. روایت از شیعه من آوردم. ببینید اگر می خواهید جدل کنید این جا جای جدل نیست 

بگیری محمد آقا این به نظر من دیگر آن چیزی که نیاز بود من جواب بدهم به حضرت عالی داده وقت شبکه را 

 ام.

 آقای محسنی:

چون اگر می خواهید سر و صدا و جدل و بحث بکنید این که فایده ندارد. اگر شما سوال استفهامی 

ین چیزی هست یا نه؟ باز هم دارید؟ سوال می کنید که من فلان مشکل را دارم من واقعا نمی دانم یک همچ



 

 

می روید قضاوت می کنید مضافا بر این که میلیون ها نفر دارد نگاه می کنند و این مباحث را پیگیری می کنند. 

 می آییم یک بحثی را می کنیم.این طور تصور نشود که حاان 

 حضرت آیت الله دکتر حسینی قزوینی:

را مطالعه کن و  یک آدرسی می دهم شما بر این آدرسبرادر عزیز از قول خود امیر المومنین هم من 

دقت کن بعد ان شاء الله در جلسه ی بعد تشریف بیاور این جا با هم صحبت کنیم. کتاب اانستیعاب ابن عبد البر 

اگر چاپ ها مشتلف بود  497صفحه ی  2از کتاب های معتبر است طراز اول عزیزان اهل سنت است. جلد 

فع، از قول امیر المومنین سلام الله علیه می فرماید آن چه که شایسته است برای خلافت ترجمه ی رفاعت بن را

 من بودم.

 و أيم الله.

 به خدا سوگند.

 لو ان مشافة الفرقه.

اگر من بیم این نداشتم که اگر قیام کنم برای گرفتن حق خودم تفرقه ایجاد می شود برادر کشی می 

 شود.

 و أن يعود الکفر.

 ره از راه می رسد.کفر دو با

 و يبور الدين.

 و دین اسلام از بین می رود.

 به خدا سوگند اگر بیم این را نداشتم.

 لقيرنا.

 حکومت می نشستم.حکومت را عوض می کردم خودم بر رأس 



 

 

 فصبرنا علی بعد العلم.

 بعضی از درد ها را تحمل کردم.

 ثم لمنر به حمد الله خيرنا.

 د.و دیدم الحمد الله خوب هم ش

نفر  50نفر با آن ها یک برادر کشی اتفاق می افتاد.  200نفر با من بودند  100چون اگر من قیام می کردم 

نفر از آن ها دو باره این ها می آمدند برادر کشی از آن طرف هم منافقین از فرصت سوء استفاده می  50از ما 

لام وارد کنند. امیر المومنین قیام می کرد کردند. حکومت ایران حکومت روم دنبال فرصت هستند ضربه بر اس

بر آن ها چه کار بکند؟ خلافت  اسلام از بین می رفت و دیگر نه اسلامی بود نه خلافتی بود تا امیر المومنین بیاید

 بکند.

فقط من از شما تشکر می کنم امیدوارم این مقدمه ای که چیده اید نمی دانم با وحی مرتبط بود یا نه؟ 

ز دل من حرف هایی است که دیگر تاریخ مصرف  آقای محمد آقای بزرگوار گذشته است و جواب این ها عزی

این را مفصل ما قبل داده ایم. امیر المومنین تابع پیغمبر است و خودش هم از روز های اول خود امیر المومنین 

ی می آید می آورند مسجد سلام الله علیه رسما اعلام کرد بر این که من خلیفه ی واقعی من هستم. حتی وقت

 می گویند:

 قيل لهم بايع ابا بکر.

 با ابو بکر بیعت کن.

 حضرت می فرماید:

 أنا حق بهذا الأمر منکم.

 آن کسی که شایسته ی خلافت است من هستم نه شما.

 أعبائکم.ان 



 

 

 من با شما بیعت نمی کنم.

 و أنتم قوان بالبيعت لی.

 شما باید بیایید با من بیعت کنید.

البته با تحقیق  18فه پیغمبر من هستم. عزیز من شما مراجعه کن کتاب اانمام و السیاسه صفحه ی خلی

که وقتی  9جناب آقای زینی. ببینید این قضایا کاملا واضح و روشن است. یا همین آقای ابن قطیبه در صفحه ی 

 ابو بکر می فرستد به سراغ علی بن ابی طالب که می گوید:

 ل الله.يدعوکم خليفة رسو

 خلیفه ی پیغمبر ابو بکر می گوید که علی بیا با ما بیعت کن.

 همین که کلمه ی خلیفه ی رسول الله را می شنود می گوید:

 لسريع ما کذبت علی رسول الله.

 چه زود بر پیغمبر دروغ بسته اید.

تاب اانمامه و خلیفه ی پیغمبر من هستم شما نیستید. برادر بزرگوار شما این ها را مراجعه کن در ک

یا  30اگر اشتباه نکنم با تحقیق جناب آقای شیری صفحه ی  19السیاسه با تحقیق جناب آقای زینی صفحه ی 

 صفحه، شما مراجعه بفرمایید ببینید در این که آن جا به چه نحوی بوده. 2یکی از این  31

 آقای محسنی:

 آقای بشاری مشالفت کرد با بیعت.ماه به قول  6مضافا بر این که حاج آقا حضرت امیر هم تا 

 حضرت آیت الله دکتر حسینی قزوینی:

 بیعت نکرد بله.



 

 

 آقای محسنی:

 دلیل  چه بوده؟

 حضرت آیت الله دکتر حسینی قزوینی:

 .صحیح بشاری 4240حدیث  82صفحه ی  5بله جلد 

 آقای محسنی:

احترام بگذارند به دیگر بینندگان و بله امید واریم که آقا محمد و امثال آقا محمدی که روی خط می آیند 

واقعا سوال استفهامی دارند بیایند مطرح بکنند اگر بحث و جدل و این مباحث را می خواهند مطرح بکنند توهین 

 به بینندگان عزیزمان می شود و واقعا سزاوار نیست وقت را بگیرند.

 حضرت آیت الله دکتر حسینی قزوینی:

ی وقتی می آیند این طور مناقشه و جدل می کنند خیلی از مردم ما حصنی که دارد جناب آقای محسن

اهل سنت از این مطالب استفاده می  100در  99یا  90مجبور می شویم یک سری مطالب را بگوییم یعنی شاید 

کنند. و بهره می برند گرچه شاید امثال محمد آقا که ذهن شان با بعضی از شبحات آغشته است اگر همین 

هم من توصیه می کنم این آدرس هایی که من دادم ایشان بزرگواری کنند بروند مراجعه بفرمایند عزیزمان 

 خیلی از قضایا برای همین محمد آقای عزیز ما هم حل می شود.

 آقای محسنی:

خیلی ممنون هستیم حاج آقا فرصتمان تمام شد حاج آقا حصن خطاب برنامه هایمان دعای حضرت 

 عالی است.



 

 

  دکتر حسینی قزوینی:حضرت آیت الله

خدایا به آبروی امیر المومنین به آبروی زهرای مرضیه هر چه سریع تر لباس فرج بر اندام ملکوتی موان 

یمان بقیه الله العظم بپوشان و ما را از یاران ویژه ی آن بزرگوار قرار بده. خدایا تمام آن هایی که در آرزوی ازدواج 

وی علی و زهرا مقدمات ازدواج شان را فراهم بفرما. خدایا آن هایی که در زندگی هستند و مشکلاتی دارند به آبر

ها به احترام اختلاف دارند به آبروی آن صفا و صمیمیت میان علی و زهرا همه ی اختلاف ها را از درون خانواده 

ن. بر همه ی بیماران این دو بزرگوار برای همیشه بر چین. صفا و صمیمیت را بر همه ی خانواده ها حاکم بگردا

مشصوصا بیماران مورد نظر به آبروی زهرا و علی شفای عاجل کرم بفرما. حوائج همه حوائج ما حوائج دست اندر 

کاران شبکه ی جهانی وانیت حوائج بینندگان عزیز ما آن هایی که تکرار برنامه را می بینند و آمین می گویند آن 

ند و کمک می کنند همه و همه به آبروی زهرا و امیر المومنین حوائج ها هایی که در وانیت یاوران سهیم شد

 همه را بر آورده نما.

خیلی از عزیزان التماس دعا داشتند گرفتارند مریض دارند من برای آن عزیزانی که التماس دعا کردند. 

اجل کرم بفرما. دعاهای ما خدایا به آبروی علی و زهرا حوائج این ها را هم بر آورده نما. بر بیمارانشان شفای ع

 را به اجابت برسان. و السلام علیکم و رحمت الله و برکاته.

 آقای محسنی:

ممنون و سپاس گذاریم حضرت استاد این فرصت را در اختیار ما و بینندگان عزیز قرار داده اید و از 

ساعت  2راه ما بودید تقریبا بینندگان فهیم شبکه ی وانیت ممنون و سپاس گذار هستیم که تا این لحظه همشما 

در خدمت شما عزیزان بودیم. از هم کاران عزیزم که تدارک برنامه را می بینند سپاس گذاری می کنیم و مجددا 

این شب را که شب با سعادتی بود و ان شاء الله خداوند به ملت ایران به مردم ایران و به همه ی مسلمان ها ان 

 نایت بفرماید و در رأس همه ی دعاهایمان عرض می کنیم.شاء الله توفیقات روز افزون ع



 

 

 اللهم عجل لوليک الفرج.

 التماس دعا و خدا نگه دار.

 

 


